
Dragi
tovariš
Tito!

Delavci tovarne Glinice 
in aluminija »Boris Ki
drič« Kidričevo praznuje
mo 25 let proizvodnje v 
naši socialistični samou
pravni družbi. Srečni smo, 
da te lahko seznanimo z 
našimi uspehi v procesu 
proizvodnje in razvijanju 
samoupravljanja. S proiz
vodnjo glinice in alumini
ja smo pričeli 21. nov. 
1954 leta. Takrat smo 
proizvedli 20.000 ton alu
minija in 40.000 ton glini
ce. Z modernizacijo pro
izvodnje smo povečali 
naše kapacitete na 45.000 
ton aluminija in 120.000 
ton glinice.

V teh letih smo razvi
jali samoupravne odnose. 
Med prvimi smo oblikova
li delovne skupine, TOZD 
ter v letih 76—77 uskladi
li samoupravne akte z 
zakonom o združenem 
delu.

Že vsa leta se zaveda
mo, da moramo skrbeti 
za naše delavce, ki dela
jo v zelo slabih delovnih 
razmerah. Vsako leto da
jemo veliko sredstev za 
razvoj družbenega stan
darda, zagotavljanje soci
alnega varstva ter izo
braževanje delavcev TGA.

Naša delovna organiza
cija pa ne skrbi samo za 
svoje delavce, temveč po
maga tudi pri razvijanju 
krajev, kjer prebivajo na
ši ljudje.
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Dragi
tovariš
Tito!

(Nad. s 1. strani)

Ko s ponosom ugotav
ljamo, kaj vse smo sto
rili za našega delavca, se 
zavedamo, da bomo mo
rali še bolj zagrizti v de
lo, da bomo lahko naredi
li vse, kar nam doslej še 
ni uspelo.

Upamo, da bomo do 
praznovanja 30. obletnice 
dosegli svoj veliki cilj — 
izgradnjo nove elektroli
ze.

Srečni smo, da živimo 
v socialistični samouprav
ni Jugoslaviji, ki jo vo
diš ti dragi tovariš Tito 
in ti želimo veliko zdravja.

V  Kidričevem, 16. 11. 1979

Delavci TGA »Boriš 
Kidrič« Kidričevo

Srebrni
jubilej

Srebrni jubilej je za na
mi, sneli smo zastave, praz
nično vzdušje se je poleglo 
in življenje teče, kakor je 
prej. Toliko vsega smo si 
povedali v prazničnih dneh 
—  čestitke, zahvale, obljube 
. . .  Zapisali pa bomo nekaj 
misli iz govorov, ki smo jih 
poslušali na osrednji prosla
vi 16. 11. 1979.

Slavnostni govornik je bil 
Andrej Verbič, predsednik 
Gospodarske zbornice Slo
venije.

Povedal je, da je naš ko
lektiv vsa leta vlagal napore 
v proizvodnjo, zaradi zasta
relosti tehnologije pa se je 
zadnja leta soočal s prob
lemi: kako zmanjšati stro
ške v predelavi, kako zago
toviti nadaljnjo moderniza
cijo in nemajhna investi
cijska sredstva za nove na
ložbe.

•  Perspektivo imamo le 
v visoki stopnji predelave 
primarnega aluminija in u- 
smeritvi na take proizvode, 
v katere bo vloženo veliko 
znanja.

•  Rešitve ni mogoče i- 
skati v subvencioniranju ali 
znižanju električne energije 
in ostajati na nizki stop
nji predelave, kajti to bi 
nujno privedlo v konflikt z 
osnovnimi koncepti nadalj
njega razvoja industrije v 
naši republiki.

•  Problemov prav tako 
ne bomo rešili z zunanjimi 
intervencijami, saj o sredst
vih, ki se danes združujejo, 
odločajo organizacije zdru
ženega dela in so vse na
ložbe upravičene zgolj, če 
so ekonomsko utemeljene. 
Najemanje tujih kreditov ni 
nič lažje, saj moramo kre
dite odplačevati z devizami, 
kar pa v sedanjem trenut
ku ni niti najmanj prepro
sta zadeva.

0  Potrebni so skupni do
govori vseh prizadetih, ki 
lahko zagotovijo soodvisnost 
in povezanost na podlagi 
združevanja dela in sred
stev.

#  Potencial strokovnih 
kadrov moramo usmeriti 
v iskanje novih rešitev, ki 
bodo dajala dolgoročno per
spektivo razvoja panoge, ki

bodo zagotavljala ustrez
nejši dohodek, ne zgolj so
cialno varnost delavcev.

•  V tem trenutku izo
bražujemo premalo kadrov 
za potrebe barvne in črne 
metalurgije. Organizacije 
združenega dela morajo v 
konceptu usmerjenega izo
braževanja prispevati svoj 
delež k oblikovanju takih 
programov izobraževanja, ki 
so v prid združenemu de
lu. Z visokošolskimi ustano
vami je potrebno opredeliti 
programske usmeritve tudi 
glede dopolnilnega izobra
ževanja. če  tega ne bomo 
storili, potem to pomeni, da 
režemo lastno vejo, na ka
teri sedimo.

Govor
glavnega
direktorja
TGA,
Franja
Gnilška

SPOŠTOVANE TOVARIŠI
CE IN TOVARIŠI, DRAGI 
DELAVCI, CENJENI GOST
JE!

Nastanek in razvoj to
varne glinice in aluminija v 
Kidričevem moramo vredno
titi iz dveh vidikov:
—  iz osnovnega, ki pomeni 

uresničitev interesa in 
zadovoljitev potrebe ce
lotne družbe za pospeše
no izgradnjo in spremi
njanje strukture gospo
darstva s ciljem, da se 
iz agrarno nerazvite de
žele prebijemo med in
dustrijsko razvite države,

—  ob tem osnovnem vidiku 
pa se sočasno pojavlja 
drugi vidik, ki pomeni 
spreminjanje gospodar
ske strukture, socialnih 
in socioloških razmer v 
ožjem prostoru občine

Ptuj, kot tudi njenem
širšem gravitacijskem ob
močju.

Celovito gledano je veli
čina 25. jubileja —  začetka 
proizvodnje v TGA Kidriče
vo v tem, da je izgradnja 
te tovarne in proizvodnja v 
njej izraz hotenj, volje, 
sposobnosti ter moči de
lovnih ljudi, ki v novih 
družbeno ekonomskih odno
sih neprekinjeno uresniču
jejo ideale revolucije, od ne
posrednega boja za socialno 
in ozemeljsko osvoboditev 
ter v nadaljevanju mirno 
graditev in poglabljanje sa
moupravnih socialističnih 
družbeno-ekonomskih odno
sov.

želim povdariti, da sta 
narodni heroj in junak soci
alističnega dela pokojni Bo
ris Kidrič in tov. Leskovšek 
Luka, kot eden najzasluž
nejših nosilcev našega revo
lucionarnega boja in povoj
ne graditve, osebnosti, s 
katerima je najtesneje in 
neposredno povezdna ure
sničitev izgradnje naše to
varne, česar se delovni ljud
je v tovarni glinice in alu
minija in občani občine 
Ptuj globoko in s hvaležno
stjo zavedamo.

Poslovna politika glede 
nadaljnje izgradnje proizvod
nih zmogljivosti po letu 
1954 je sledila večanju pre
delovalnih zmogljivosti, zma
njševanju odvisnosti od 
dragega uvoza in zmanjše
vanja proizvodnih stroškov 
po enoti proizvoda. Tako 
je bila v letih 1957-58 zgra
jena tovarna za proizvodnjo 
lastne anodne mase SÖ- 
derbergovo anodo in je bil 
to prvi popolnoma avtomati
zirani proizvodni proces v 
naši delovni organizaciji.

Že po nekaj letih redne 
proizvodnje glinice, s kom
binacijo mokrega fuldovega 
stolpnega postopka ter sin
ter postopka, je bila v letu 
1958 izražena potreba za re
konstrukcijo tovarne glinice 
z uvedbo sodobnejšega in 
racionalnejšega tehnološke
ga procesa z avtomatskim 
krmiljenjem. S postopnim 
odstranjevanjem nekaterih 
ozkih grl v posameznih fa
zah proizvodnje so bila o- 
pravljena predhodna dela za 
končno rekonstrukejo in 
prehod od stolpnega na 
kontinuirni Bajerjev posto
pek. Postopna in smiselna 
rekonstrukcija posameznih 
obratov je že hkrati tudi 
omogočala postopno veča
nje proizvodnih zmogljivo
sti. Dokončno izvedena re
konstrukcija z uvedbo avto
matskega vodenja glavnih 
faz in poznejših odstranje
vanje še nekaterih ozkih 
grl procesa, pa je omogočila 
sedanjo trikratno proizvod
njo v primerjavi z začetno 
zmogljivostjo ob hkratnem 
boljšem izkoristku surovin, 
zmanjšani porabi toplotne e- 
nergije in zmanjšanem šte
vilu delavcev.

V želji, da bi s prodajo 
proizvedenih viškov glinice 
dosegli boljši dohodek so
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(Nadaljevanje z 2. strani)

v zadnjih letih v teku ra
ziskave in prizadevanja za 
uvedbo lastnih tehnoloških 
postopkov, ki omogočajo 
proizvodnjo specialnih gli
nic, s čemer želimo v celo
ti nadomestiti uvoz, ki se 
mu doslej naša industrija ni 
mogla izogniti, ker takih 
kvalitet glinic v Jugoslaviji 
ni proizvajal. Nekaj poseb
nih vrst naših proizvedenih 
glinic je že uspešno zame
njalo uvoz.

Proizvodnja elektrolitske
ga aluminija, ki je stekla v 
sedanji elektrolizi A  po ma
džarski tehnologiji v no
vembru 1954 z začetno 
zmogljivostjo 15.000 t, je bi
la že v letih 1959-60 pove
čana na 20.000 t letno. Po
večanje je bilo doseženo s 
podaljšanjem anode in po
večano jakostjo toka. V le
tih 1961-63 pa je bila do
grajena po tehnologiji Pechl- 
neya elektroliza B, kar je 
povečalo zmogljivost elekt
roliz aluminija na skupno 
proizvodnjo 42.000 t letno. 
Z razširitvijo anode, poveča
njem jakosti toka in dogra
ditvijo 8 peči v hali B, je 
bila dosežena današnja 
skupna zmogljivost elektro
liz 48.000 t letne proizvod
nje. S tem pa so bile v 
največji meri izrabljene mo
žnosti količinskega večanja 
proizvodnje v obstoječih e- 
lektrolitskih halah s konti- 
nuirno Söderbergovo anodo 
Hala A, ki obratuje polnih 
25 let, pa je dejansko ta
ko dotrajana in tehnološko 
zastarela, da jo je potrebno 
iz proizvodnje izločiti v 3 do 
4 letih. Izpad njene proiz
vodnje bomo lahko nado
mestili ie z izgradnjo nove 
hale z najsodobnejšo tehno
logijo, ki bo zagotavljala 
bistveno znižanje potroška 
el. energije in porabe dela 
na enoto proizvoda ter po
polno zajemanje anodnih 
plinov, kar bo bistveno iz-, 
boljšalo delovne pogoje in 
varovanje širšega okolja.

V livarni, kjer je dobival 
aluminij v TGA svojo obli
ko našega končnega tržne
ga izdelka, se je že v letu 
1955 začel spreminjati asor
timan. Od prvotnega hlebč
ka, kot najcenejšega pro
dajnega artikla, se je preha
jalo postopno na vlivanje 
različnih formatov in v pro
izvodnjo čistega aluminija 
za električne vodnike ter 
nadalje na proizvodnjo gnit- 
nih in livarskih zlitin, kate
rih paleta se je nenehno ši
rila.

Slavnostni govornik je 
bil predsednik 
G ospodarske zbornice 
Slovenije Andrej Verbič

Glavni direktor TGA inž. 
Franjo Gnilšek med 
govorom

Predelava aluminija je v 
okviru TGA zasnovana že v 
letu 1978, ko se je livarna 
tlačnega liva v Trbovljah 
združila z DO TGA v Ki
dričevem in tako že v letu 
1979 povečala količinsko 
proizvodnjo za 71 odst.

V  skladu s srednjeročnim 
planom delovne organizaci
je za obdobje 1976-80 je v 
TGA v realizaciji tudi inve
sticija livarne za kontinuira
no litje traku in propertzy 
žice iz tekočega aluminija

iz elektroliz, kar predstavlja 
še določeno dodatno pre- 
struktuiranje asortimana v 
smeri predelave.

Vzporedno z rastjo proiz
vodnje primarnega alumi
nija je tudi v širšem slo
venskem gospodarskem pro
storu zrasla močna prede
lovalna industrija, kjer ve
lja še zlasti poudariti raz
voj in rast predelave v Im
polu v Slovenski Bistrici. 
Delovni organizaciji Impol 
in TGA sta od samega za
četka preusmeritve Impola 
na predelavo aluminija ves 
čas tesno poslovno sodelo
vali. Medsebojna poslovna 
odvisnost teh dveh delovnih 
organizacij je pripeljala do 
spoznanja, da je rešitev za 
nadaljnji razvoj obeh v tes
ni medsebojni povezavi. Ta
ko so se delavci vseh te
meljnih organizacij TGA 
in Impola z referendumom 
odločili za združitev v se
stavljeno organizacijo zdru
ženega dela UNiAL.

Čeprav so pri urejanju 
odnosov znotraj nove aso
ciacije bili zastoji, ki so 
nastajali pri razreševanju 
pomembnih vprašanj na poti 
skupnega razvoja, je po
stopno spreminjanje misel
nosti in zavesti ljudi pripe
ljalo do sprejetja samou
pravnega sporazuma o zdru
ževanju dela in sredstev. 
Na osnovi tega sporazuma 
je urejena participacija v 
skupnem prihodku na osno
vi skupnega proizvoda.

V prizadevanju, da opre
delimo enotno poslovno po
litiko znotraj sestavljene or
ganizacije združenega dela 
so že v teku aktivnosti za 
pripravo skupnega plana na 
nivoju SOZD za leto 1980 z 
jasno usmeritvijo, da bo v 
naslednjem srednjeročnem 
obdobju 1981-85 enotna po
slovna politika, vključujoč 
tako proizvodnjo, tekoče po
slovanje in investicije, pre
vladujoč faktor pri urejanju 
vseh medsebojnih odnosov. 
V skladu s temi prizade
vanji smo celoviti pristopi
li k izpeljavi aktivnosti za 
izvedbo pripravljalnih del in 
same realizacije investicije 
izgradnje elektrolize. To je 
prioritetna naloga, ki se bo 
glede na dosedanje kasnit- 
ve, v primerjavi na srednje
ročni plan 1976-80, časov
no bolj zamaknila v nasled
nje srednjeročno obdobje 
1981-85, kot je bilo prvotno 
predvideno.

Zlasti še delavci v To
varni glinice in aluminija v 
Kidričevem prevzemamo s 
tem veliko obvezo, da bomo 
zavedajoč se odgovornosti 
pred širšim združenim de
lom, ki bo združevalo sred
stva za naložbo v nove 
zmogljivosti elektroliz, zago
tovili združevalcem pravo
časno potrebne dogovorjene 
količine metala.

Tovarišice in tovariši!

Prepričan sem, da se bo
mo delavci TGA disciplini
rano podredili našemu skup
nemu in širšemu družbene
mu interesu in s svojim de
lom opravičili zaupanje, ki 
je bilo dano s podporo raz
voju aluminija slovenskemu 
gospodarskemu prostoru s 
strani združenega dela, IS

Danes smo ponosni na 
podatek, da smo v preteklih 
letih kot družbeno-politične 
organizacije tako tudi sa
moupravni organi vlagali ve
liko prizadevanj v reševanje 
stanovanjske problematike. 
Zgradili smo 500 stanovanj, 
zraven tega pa od 1968. le
ta naprej v individualno 
gradnjo prispevali okrog 21,5 
milijonov dinarjev. Delavcu, 
ki se je zaposlil v naši de
lovni skupnosti je v po
prečju od 2 do 3 let bilo 
rešeno stanovanjsko vpraša
nje. Rešeno je v večini pri
merov vprašanje zdravstve
ne rekreacije delavcev, ki 
delajo na zdravju škodljivih 
delovnih mestih, rešeno je 
vprašanje benificiranega 
delovnega staža, dokaj za
dovoljivo je rešeno vpraša
nje počitniških kapacitet in 
še cela vrsta vprašanj, ki 
obeležuje življenje tega ko
lektiva na področju tovar
ne in izven nje.

Ne glede na to, kar sem 
pravkar omenil pa je še ne
kaj vprašanj, ki so prisot
na v naši vsakdanji dejav
nosti. Aktivnost v reševanju 
vprašanja invalidov, ki do-

SRS in Gospodarske zborni
ce Slovenije.

Vsem vam iskreno česti
tam k jubilejnemu 25. praz
niku in k doslej doseženim 
delovnim uspehom, ki so 
nastajali pogosto v težkih 
pogojih dela in gospodarje
nja, doslej doseženemu u- 
spehu pa so čvrsta osnova, 
da dosežemo naš skupni 
cilj 80.000 ton proizvodnje 
aluminija v letu 1984.

sega visok odstotek zapo
slenih, kar nas postavlja 
pred dejstvo dokončno re
šiti vprašanje zdravstvenega 
varstva naših delavcev na 
zdravju škodljivih delovnih 
mestih.

Spoštovane tovarišice in 
tovariši. Na poti smo k sa
naciji položaja v naši orga
nizaciji. Zavedamo se odgo
vornosti in bremena, ki ga 
prevzemamo za nadaljnjo e- 
ksistenco naše delovne 
skupnosti. Sporedno z iz
gradnjo novih objektov mo
ramo in je to naloga druž
beno političnih organizacij 
in samoupravnih organov, 
mislit na rešitev nekaterih 
aktualnih vprašanj, kot so 
zdravstveno varstvo delav
cev, vrnitev invalidov v de
lovno okolje v katerem se 
bodo počutili enakopravni s 
svojimi sotovariši v izvr
ševanju delovnih nalog, ne
katera vprašanja družbene
ga standarda, mislit na si
stem delovanja in organiza
cijo delegatskega sistema 
in še nekatera vprašanja, 
ki so ozko povezana z živ
ljenjem naše delovne orga
nizacije.

Slavnostna se ja  delavskega sve ta  TGA

Iz govora 
predsednika 
TKS TG A tov. 
Ivana Mazera

alum inij 3



Prvi zlati znak TGA je dobil častn i član n ašeg a  
kolektiva Franc Leskovšek-Luka. Foto: Srdan 
Mohorič

Dobitniki 
zlatega znaka:
1. Franc Leskovšek-Luka —  častni član delovne 

organizacije
2. Milan Krajnik, dipl. oec. —  za področje 

gospodarstva
3. Franc Širec —  za samoupravno področje
4. Jože Šegula —  za področje ljudske obrambe in 

družbene samozaščite
5. Ivan Mazera —  za področje družbenopolitičnih 

dejavnosti
6. Justin Repič —• TOZD tovarna glinice
7. Ciril Kužner
8. Oto Težak
9. Skupina za tekoče vzdrževanje

10. Vida Resnik —  TOZD proizvodnja aluminija
11. Maks Jabločnik
12. Franc Vreže
13. Konrad Ferk
14. Franc Krajnc
15. Janez Pulko —  TOZD predelava aluminija
16. Ferdinand Koietnik
17. Konrad Kramberger —  TOZD vzdrževanje
18. Janez Horvat
19. Janko Pal
20. Rudi Emeršič
21. Stanko Hertiš
22. Ludvik Mesarič —  TOZD promet
23. Stanko Klinc
24. Vinko Čuš
25. Štefan Verbek —  TOZD kontrola kvalitete
26. Andrej Toplek —  DSSS
27. Anton Brglez
28. Valter Kolarič
29. Stanko Kovačič
30. Ludvik Anžel

Delavski svet TGA je podelil tudi 28 priznanj in 
39 plaket.

Jubilanti, 
ki so 
dopolnili 
10, 20 in 30 
let delovne 
dobe v TGA

SPISEK ZAPOSLENIH 
V TOZD TOVARNA GLI
NICE ZA JUBILEJNE LI
STINE

10 let

Hertiš Janez, Gajzer Franc, 
Kramberger Jože

20 let

Zupanič Janez, Vindiš Ja 
kob, Notersberg Franc, Met- 
ličar Franc. Tement Jakob, 
Poharič Jožef, Podgoršek 
Franc, Šeruga Edvard, Iva
č ič Mirko, Murko Anton, 
Majcen Jože, Pulko Hedvika.

30 let

Janžekovič Ernest, Jakob 
Franc, Furman Anton, Don- 
čec Štefan, žuran Janez. 
Plajnšek Ana

SPISEK ZAPOSLENIH V 
TOZD PROIZVODNJA A- 
LUMINIJA ZA JUBILEJNE 
LISTINE

10 let

Vavken Jožef, Perko Stan
ko, Pukšič Maks, Matoc I- 
van, Varžič Roman, šteine- 
ker Anton, Gajser Boris

20 let

Vukovič Martin, Vidovič An
ton, Tašner Franc, Kukovič 
Anton, Petrijan Alojz, Milo
šič Martin, Murko Avguštin, 
Vidovič Štefan, Gajski Lud
vik, Merc Franc, Puškar Še
rif, Tacinger Ivan, Korez 
Franc, Fišer Franc, Štumpf 
Janez, Auer Anton, Koren 
Janez, Kumer Ciril, Žnida
rič Štefanija, Kozoderc Ma 
ri ja

30 let

Kostanjevec Ivan, Korošec 
Franc, Raši Franc, Jabloč
nik Maks, Vreže Franc, Maj
cen Helena

SPISEK ZAPOSLENIH V 
TOZD PREDELAVA ALU
MINIJA ZA JUBILEJNE 
LISTINE

10 let

Zajc Ciril, Kmetec Venčes
lav, Dolenc Jože, Klajderič 
Anton, Panzalovič Djordje, 
Krapša Janko

20 let

Levičnik Ivan, Škerget Jo 
že, Podgoršek Franc, Varju 
Imre, Mlakar Janez, Mo
horko Nežika, Rožman Sta
nislav

30 let

Ferdinand Kolednik iz TOZD predelava aluminija 
sprejem a zlati znak

SPISEK ZAPOSLENIH V 
LLBK TRBOVLJE ZA JU 
BILEJNE LISTINE

10 let

Stanko Ana, Skalicki Jože
fa, Tomc Ana, Volavšek Ka
rel, Zmrzlak Albin, Koncilja 
Avgust, Klenovšek Marija, 
Ledinek Antonija, Novak Ida, 
Požar Viljem, Slapar Emil, 
Aleš Franc, Artnak Miro
slav, Blaznik Dora, Fakin 
Franc, G las Antonija, Kol
šek Anton, Forte Štefan, 
Sušnik Silvo, škof Janez, 
Valant Anton, Zalokar Ka
tarina, Zupan Anton, Kodrič 
Karel, Klančisar Ivan, Lu
žar Antonija, Petauer Vikto
rija, Planko Štefanija, Sra- 
bočan Ivan, Arh Albin, Bri
nar Drago, Cestnik Martin, 
Frol Ana, Golob Anton, Le
dinek Andrej

20 let

Koncilja Magda, čuk štefi 

30 let

SPISEK ZAPOSLENIH V 
TOZD VZDRŽEVANJE ZA 
JUBILEJNE LISTINE

10 let

Sevšek Edvard, Zobič Josip, 
Resman Jože

20 let

Petrovič Martin, Sukanec 
Anton, Tomažič Franc, Ko
sec Franc, Vesenjak Štefan, 
Fištravec Anton, Mesarič 
Marija, Kokot Alojz

30 let

Klajderič Zvonko, Gotvajn 
Franc, Skok Matevž, Vido
vič Franc, Korpar Franc, 
Cafuta Janez

SPISEK ZAPOSLENIH V 
TOZD PROMET ZA JU 
BILEJNE LISTINE

10 let

Tekmec Franc, Galun Jože, 
Frangeš Anton, Kirbiš Ja 
nez

20 let

Gerečnik Farne, Kmetec Jo 
že, Bokša Franc, Majhen Ja 
nez, Zadravec Ivan, Golob 
Anton, Slodnjak Alojz, Ja- 
garinec Jakob, Majačič Ivi
ca

30 let



I960, ko je prvič razstavljal, 
pa do danes, je Stojan Kerb- 
ler na 480 domačih razsta
vah v 113 krajih Jugoslavije 
in 567 mednarodnih razsta
vah v 48 državah razstavljal 
3302 fotografiji. Za svoja de
la je dobil 402 nagradi, od 
tega 91 na mednarodnih raz
stavah. Od leta 1970 je 
Kerbler najuspešnejši jugo
slovanski razstavljalec. Za 
svoje fotografske zapise o 
Halozah je prejel nagrado 
Prešernovega sklada za leto 
1979. Do sedaj je imel 39 
samostojnih razstav v Jugo
slaviji, Bolgariji, Poljski, 
ZDA, Avstriji in ZR Nemčiji.

Sodeloval je na razstav) 
»Slovenska likovna umetnost 
1945— 1978«, ki je bila 1979 
leta v Ljubljani.

Srdan MOHORIČ je za
poslen v TGA kot strojni 
tehnik. S fotografijo se uk
varja pet let. Je  član in vod
ja Fotosekcije pri Svobodi 
v Ptuju. DO sedaj je raz
stavljal na več kot tridesetih 
razstavah v raznih krajih 
domovine in na vseh raz
stavah Fotosekcije Svobode 
Ptuj. Dobil je osem nagrad, 
med drugim prvo nagrado 
na razstavi kovinarjev Jugo
slavije 1977 leta v Zagrebu 
in prvo nagrado na mladin
ski republiški razstavi v Slo
venj Gradcu 1979 leta.

Rajko KOSI |e bil naš šti
pendist, sedaj pa že dve leti 
dela kot obratni elektrikar v 
elektro vzdrževanju. S foto
grafijo se ukvarja štiri leta.

Juii| OŠLOVNIK je vodja 
službe za AOP. Po daljšem 
premoru je začel zopet ak
tivno risati 1970 leta. Sode
loval je na mnogih razsta
vah, med drugim na vseh 
razstavah Likovne sekcije 
pri DPD Svoboda Ptuj in 
vseh republiških razstavah 
likovnih amaterjev Sloveni
je. Samostojno je razstavljal 
v Ptuju leta 1970 in 1977, v 
Velenju 1973, v Kidričevem 
1974 in Trnovski vasi 1977. 
Ošlovnikovi akvareli so v 
mnogih privatnih zbirkah do
ma, v Italiji, Švici, Angliji, 
Nizozemski, ZR Nemčiji, 
češkoslovaški, Avstriji in 
ZDA.

Jože HUZJAN je pred ne
davnim začel opravljati de
la kontrolorja bolniških sta- 
ležev, prej pa je delal kot 
VKV strugar. Slikati |e začel 
že kot vajenec. Največ slika 
pokrajino In tihožitje v oljni 
tehniki.

Albin TOMŠE je naš upo
kojenec, ki se je k slikanju 
ponovno vrnil v letu 1974. 
Slika v oljni, pastelni in ak- 
varelni tehniki, predvsem 
naravo.

Ivan MAZERA, mlajši, je 
zaposlen kot ključavničar v 
vzdrževanju. Z risanjem se 
ukvarja že osem let. Največ 
upodablja naravo.

Vlado ŠERC je izučen fi- 
nomehanik in urar. V TGA 
je zaposlen kot VKV dela
vec v avtomavijl. S karika
turo se ukvarja že 25 let.
(Nadaljevanje na 6 strani)

Jubilanti, 
ki so 
dopolnili 
10, 20 in 30 
let delovne 
dobe v TGA
(Nadaljevanje s 4. strani)

SPISEK ZAPOSLENIH V 
TOZD KONTROLA KVA
LITETE ZA JUBILEJNE 
LISTINE

10 let

RAZSTAVA
LIKOVNIH
DEL
ČLANOV
KOLEKTIVA

Kako prijetno je bilo pri
hajati v službo v dneh, ko 
smo praznovali 25 let obra
tovanja. V avli DSSS so po
stavili steklene vitrine, kjer 
bodo odslej shranjeni po
kali, ki jih dobimo za šport
na in druga udejstvovanja. 
V prvem nadstropju pa je 
bila razstava likovnih del 
naših sodelavcev, ki si svoj 
življenjski vsakdan bogatijo 
s fotografijo, slikanjem ali 
karikaturo.

Kolikokrat sem šla mimo 
razstavljenih del, tolikokrat 
sem odkrila nekaj novega, 
lepega . . .  Sredi tistih de
ževnih dni me |e najbolj pri
vabljala toplina barv Ošlov- 
nikovih akvarelov, pa tudi 
valovanje morja, ki ga je 
upodobil Tomše, Huzjanovo 
tihožitje ali Mazerova nara
va.

Poglavje zase so bile fo
tografije. Vsaka nam je po
kazala le droben trenutek, 
ki pa včasih lahko pomeni 
tudi celo večnost. Kdo ne bi 
obstal pred ženico zgaranih 
rok, ki stiska k sebi šopek 
nežnega cvetja? Kdo ne bi 
pogledal otrok, ki zvedavo 
zrejo v svet? Vsak, ki |e šel 
tod mimo, se |e ustavil ob 
vsakem delu posebej.

In kdo so naši razstavljal- 
ci?

Stojan KERBLER, diplomi
rani elektro inženir, znan 
doma in v svetu, se ukvarja 
s fotografijo že od leta 1953. 
Je  član Fotokluba Maribor 
in mentor Fotosekcije pri 
Svobodi Ptuj. Kerbler je 
predsednik Fotokino zveze 
Slovenije, član umetniške 
komisije Mednarodne orga
nizacije za fotografsko umet
nost in član Društva obli
kovalcev Slovenije. Od leta

20 let

Predsednik delavskega 
sveta  TGA Franc Širec

Ob 25. obletnici 
poslovanja so 
nam čestitali:

Petek Bogomir, Rojs 
Plej Edita

30 let
Strojna delavnica med proslavo

Praprotnik Stanko

SPISEK ZAPOSLENIH V 
DSSS ZA JUBILEJNE LI
STINE

10 let

Oberski Anton, Lajh Janez, 
ša|n Nada, Hazabent Du
šan

20 let

Letonja Klotilda, Jurič Dra
gica, Valentin Ferdo, Brglez 
Jožef, Vidovič Janez, Šala
mun Ana, Lesjak Anton, 
Hudžar Franc, Slešič Mari
ja, Skačej Neža, Jeza Ma
rija

30 let

— Tone Tribušon, pred
sednik Izvršnega odbora 
ISE —  Jernej Jan, pred
sednik Republiškega ko
miteja za ekonomske od
nose s tujino —  Antun 
Milovič, predsednik Po
slovodnega odbora SOUR 
Djuro Djakovič —  Sla
vonski Brod —  Nikola 
Skrelji, Združenje barvne 
metalurgije Jugoslavije — 
dobavitelj opreme za ozki 
alu trak tovarne strojne 
opreme Andritz, Avstrija
—  EGS, Elektrogospodar
stvo Maribor —  Anton 
Valentin, železniško go
spodarstvo, TOZD za 
vzdrževanje voz Ptuj — 
Valjarna bakra in alumi
nija Sevojno —  Anton 
Vratuša, predsednik IS 
SRS —  Nikola Kesler, 
Kombinat aluminija Tito
grad —  Rafael Razpet, 
predsednik skupščine ob
čine Maribor —  Vinko 
Borec, predsednik iS 
skupščine občine Maribor
—  Vinko Lapuh, podpred
sednik IS skupščine obči
ne Maribor —  Jože Slo
kar, predsednik Poslov
nega odbora železniškega 
gospodarstva Ljubljana
— Marko Bulc, Skupšči
na SRS Ljubljana —  Ko
lektiv kombinata alumini
ja Titograd —  Osnovna 
šola Majšperk —  Center

Mesarič Stanislava, Šegula 
Jožef, Jus Ivan, Galun Franc

srednjega usm erjenega i- 
zobraževanja  Ptuj.

Pozdrav tovarišu Titu je 
prebrala predsednica 
koordinacijskega sveta  
ZSMS TGA tov. Marija 
Hojnik



V počastitev  25. obletnice proizvodnje TGA, 
partijskih jubilejev in m ednarodnega leta otroka je 
koordinacijski svet ZSMS TGA organiziral razstavo 
S tojana Kerblerja —  »NAŠI OTROCI«, od 5.— 12. 
novembra 1979.
Otvoritvi razstave so  prisostvovali predstavniki DPO 
te r  direktorji TOZD in sektorjev. Razstavo je otvorila 
predsednica KS ZSMS TGA, Marija Hojnik.
Foto: Srdan Mohorič

„Vedno sem
pripravljen
pomagati”,

RAZSTAVA
LIKOVNIH
DEL
ČLANOV
KOLEKTIVA
(Nadaljevanje s 5. strani)

Razstavo je odprl pred
sednik TKS Ivan Mazera, ki 
je razstavljalcem čestital in 
zaželel še veliko uspehov 
pri likovnem ustvarjanju. 
Predlagal je, da bi pri TKS 
ustanovili iikovno sekcijo, ki 
bi tako stalno reprezenti
rala aktivnost naših delav
cev. želja, da bi vsa dela, 
ki so bila razstavljena v 
TGA, prenesli tudi v Ptuj. je 
zdaj, ko to poročamo že 
uresničena. Naša TKS je 
pod pokroviteljstvom Občin
skega sindikalnega sveta 
organizirala razstavo, ki so 
jo odprli v domu Franca 
Krambergerja.

„Aluminij”
obvešča
in
izobražuje!

je dejal France Meško na 
decembrskem sestanku  
uredniškega odbora Alumi
nija, ko sm o se  mu zahvalili 
za dobro in vestno delo od
govornega urednika Alumi
nija.

Kdo ga ne bi poznal? De
lavec TGA že 27 let, vodja 
prve izmene belega dela v 
TOZD tovarna glinice, druž
benopolitični delavec, akti
ven v TGA in KS Kidričevo, 
do sedaj odgovorni urednik 
našega Aluminija —  France 
Meško.

Pravili so  mi, da se  je ro
dil že s  svinčnikom v roki, 
a ko bi skoraj že verjela, mi 
je povedal, da se  |e  rodil v 
času, ko je bil tudi svinč
nik majhno bogastvo, tega 
pa v njihovi družini ni bilo.

Zanimivo je, da je  začel 
pisati zelo pozno. Cisto po

naključju je zašel med do
pisnike raznih časopisov. Bil 
je poverjenik Delavske enot
nosti v TGA in nabral je ve
liko naročnikov. Tako so  pri
šli nekoč iz uredniškega od
bora DE in ga nagovarjali, 
naj bi postal njihov dopisnik 
in poročal o delu in življenju 
v TGA in Kidričevem. Pripo
vedoval mi je, da se  je bra
nil, saj nikoli prej ni pisal, 
a ko so  mu dali kup pa
pirja, znamk in ovo|nic, |e  
rekel »da« in poskusil. Prvi 
članki so  bili bolj skromni, 
potem pa je šlo vedno bolje 
in prijetno se  je počutil, ko 
je videl svoje članke v ča 
sopisu. V veselje mu je bil 
tudi honorar, ki ga je dobil 
vsak m esec. Kasne|e se  |e 
začel oglašati tudi v Ptuj
skem tedniku in Večeru.

Julija 1963. leta je izšla 
prva številka Aluminija in 
Meško je postal član ured
niškega odbora in najzve
stejši sodelavec, saj ni 
številke časopisa, v kateri 
se  ne bi oglasil. Vedno je 
bil pripravljen pomagati, pa 
čeprav |e  bilo potrebno čla
nek ustvariti kar čez noč.

Želimo in upamo, da bo 
tak ostal še  dalje! Za do
sedanje delo pa —  hvala, 
tovariš Meško!

Uredniški odbor

Razstavo likovnih del članov kolektiva TGA je odprl 
predsednik konference osnovnih organizacij sindikata 
TGA Ivan M azera

Lahko bi bilo 
bolje!

Ko smo analizirali rezultate našega dela v preteklih de
vetih mesecih letošnjega leta smo bili vsi zadovoljni v pre
pričanju, da smo dobro delali ter zaradi tega uspeh ni smel 
izostati. Prav gotovo je tako, da brez truda in vlaganja ni 
rezultatov, vendar pa vseeno mislim, da bi lahko bilo tudi 
bolje, če bi vsak izmed nas dodal k svojemu vloženemu 
trudu še kanček volje do še boljšega dela ter odnosa do 
delovnih sredstev, reda na delovnem mestu, odnosa do po
žarne varnosti in še kaj.

Vsi dobro vemo, da so naša osnovna oziroma delovna 
sredstva zelo dotrajana ter zato iz njih stiskamo pač ko
likor se največ da, kar pa lahko dosežemo le z razumnim 
ter dobrim odnosom do teh sredstev in z njihovim vzdrževa
njem, ki bi lahko mnogokrat le bilo nekoliko bolje kot je 
običajno.

Seveda ne mislim tukaj le na vzdrževanje, ki se trudi 
odpravljati razne napake in okvare, ampak tudi na vzdrže
vanje s strani tistih, ki te naprave upravljajo in na istih 
delajo. Še vedno vsakodnevno opažamo, da nekateri nimajo 
pravilnega odnosa do delovnih sredstev, kar pomeni da se 
mnogo premalo zavedajo tega, da so ta sredstva naša skup
na last.

Krivični bi bili, če bi dejali, da je tako na splošno. To 
ne drži. Mislim predvsem na tiste, ki jim je kaj malo mar 
do delovnih sredstev, ki mu z njegovo pomočjo in upravlja
njem prinašajo dobrine. »Saj ni moje« si misli marsikdo —  
žal pa je taka poteza zgrešena in neodgovorna ter v kon
kretnih primerih tudi sodi v okvir hujših kršitev delovnih ob
veznosti. Toda kaj smo do danes storili, da bi takšen odnos 
do naših delovnih sredstev spremenili? Lahko rečemo, da 
bore malo ali skoraj nič.

Ko smo letos ali bolje rečeno pred dobrim mesecem 
praznovali častitljiv jubilej naše tovarne, 25-letnico obrato
vanja, smo se prav gotovo tisti, ki delamo tukaj od vsega 
začetka obratovanja zamislili nad tem kako je bilo takrat 
in kako je to danes ter kakšen odnos smo imeli takrat in 
kakšnega imajo mnogi danes.

č e  hočemo biti povsem konkretni in odkrito povedati 
tisto kaj nas ta čas najbolj teži ali žuli kot temu pravimo, 
potem je to prav odnos do dela in delovnih sredstev.

Vse premalo je odgovornosti do naprav s katerimi dela
mo in iz katerih bi radi izvlekli čimveč za v našo skupno 
korist.

če  hočeš od delovnega sredstva —  stroja —  dobiti 
čimveč, ga moraš tudi dobro vzdrževati, prav tako pa tudi 
njegovo okolje. Ko se sprehodiš po naših obratih pa mno
gokrat naletiš na zanemarjene stroje, da pa o čisti okolici 
sploh ne govorimo. Ali se človek ne počuti mnogo bolje v 
čistem okolju in to prav gotovo vpliva na njega toliko, da 
je tudi delovni učinek večji in uspešnejši.

Ko razmišljamo o naši nadaljnji perspektivi in o naši 
boljši bodočnosti, moramo vsekakor tudi mnogo razmišljati 
o tem, kako vzdrževati naša delovna sredstva in kaj bo po
trebno storiti, da bomo kos predstoječim nalogam v nasled
njem obdobju, ki nas čaka in od katerega tudi mi mnogo 
pričakujemo. Resnično je, da so naše proizvodne naprave 
že stare in da so dale do danes mnogo, vendar pa se s 
tem ne smemo sprijazniti, ampak smelo nadaljevati delo 
ter v smeri boljšega učinka storiti vse, da bodo sedanje 
naprave dale od sebe še tisto, kar smo si zapisali v naš 
program oz. pian poslovanja za leto 1980.

Vse to je moč doseči le z maksimalnim prizadevanjem 
.slehernega izmed nas, ki prav tako želimo v naslednjem 
letu dokazati, da naši dosedanji uspehi niso bili zgolj na
ključje, ampak rezultat naših prizadevanj ter našega odnosa 
do dela in delovnih sredstev.

(Nadaljevanje na 7. strani)

Udeleženci proslave Foto: Mohorič

alum inij e



Lahko bi bilo 
bolje!
(Nadaljevanje s 6. strani)

Seveda pa ob vseh doseženih rezultatih ne smemo biti 
preveč veliki optimisti, saj bi se nam lahko to maščevalo 
in bi vse skupaj pomenilo, da se skrivamo za rezultati, ki 
niso pravi odraz našega dela, to pa bi lahko bilo usodno 
in bi bilo enako tistemu, ko noj potisne glavo v pesek!

V letu 1980 nas brez dvoma čakajo velike in odgovorne 
ter zahtevne naloge pa zato že sedaj razmišljajmo o tem, 
kaj vse bo potrebno storiti, da bo naš uspeh večji od letoš
njega. Vsem torej prijetno novoletno praznovanje ter uspe
šen pričetek dela v novem 1980. letu!

France MEŠKO

Gostje na proslavi v strojni delavnici. Foto: Srdan 
Mohorič

Delegacija bo položila venec k spom eniku Borisa 
Kidriča

Pozdrav n aše  godbe

Potek aktivnosti za zdru
ževanje sredstev za 
modernizacijo proizvodnje 
aluminija v TGA

V osmi številki Aluminija 
smo pisali o vsebini stališč 
in zaključkih začasne ko
misije Izvršnega sveta SR 
Slovenije v okviru SR Slove
nije, ki so obravnavali in 
sprejeli predložena stališča 
in zaključke.

S tem je naš kolektiv, ki 
se nahaja v zapletenem go
spodarskem položaju, dobil 
najširšo • družbeno podporo 
za realizacijo modernizacije 
proizvodnje aluminija v K i
dričevem.

Ob tem pa želimo takoj 
poudariti, da ne gre samo 
za podporo naši zamisli o 
modernizaciji, ampak za 
mnogo več. S podporo šir
še družbene skupnosti je 
naš kolektiv dobil tudi ob
veznost, da opravi moderni- 
zaciio racionalno in v naj
krajšem možnem času.

Ves ta čas, ko so pote
kale opisane aktivnosti na 
širšem družbenopolitičnem 
planu, pa so potekale tudi 
aktivnosti v zvezi z zago
tavljanjem najugodnejše fi
nančne konstrukcije.

Iz elaborata pripravljalnih 
del za modernizacijo vidi
mo, da gre za visoka sred- 
va, saj znaša predračunska 
vrednost (po cenah iz leta 
1978/79, upoštevajoč podra

žitve v času gradnje) ca. 
3,280 mio din. Takšnih 
sredstev TGA sama ne pre
more, zato bo nujno v fi
nančno konstrukcijo vklju
čiti vse razpoložljive pri
merne finančne vire sred
stev.

Posebej poudarjamo, da 
zahteva naložba v proizvod
njo aluminija ne le visoka, 
ampak tudi zelo kvalitetna 
finančna sredstva, katerih 
odplačilna doba ne more bi
ti krajša od 12 let, obrest
na mera pa ne nad 6 odst. 
To pa pomeni, da bodo do
mači komercialni in tuji 
blagovni krediti le kot do
polnilni vir financiranja, o- 
snovni vir pa bodo lahko 
le združena sredstva upo
rabnikov aluminija in ban
čni krediti na podlagi vza
jemnega združevanja po
tom združene banke.

Tudi zunanji ugodni fi
nančni krediti ne bi smeli 
imeti prevelikega deleža v 
finančni konstrukciji, saj bi 
to povzročalo izvoz primar
nega aluminija zaradi odpla
čila anuitet. To pa ni v 
skladu z razvojnimi usmerit
vami slovenske predelovalne 
industrije, kateri že sedaj 
primanjkuje aluminija.

Takšna varianta finančne 
konstrukcije ni slučajna. 
Zasnovana je na nasled
njih izhodiščih:

—  Z orientacijo pretežno na 
domače finančne vire se 
izognemo visokim izvoz
nim obveznostim surove
ga —  prim. aluminija, 
ker je treba za odplači
la kreditov zagotoviti de
vizna sredstva. Izognemo 
se tudi visokim teč. ri
zikom, ki pri nekaterih 
zapadnih valutah doseže
jo letno več kot zna
ša obrestna mera.

—■' Pretežni del domačih 
sredstev bi zagotovili s 
sovlaganjem po principu 
ZDS, kjer bi naj sovla
gatelje motivirala pred
vsem dolgoročna zago
tovitev potrebne surovi
ne, ki je pogoj za nadalj
nji skladnejši razvoj pre
delovalne in primarne a- 
luminijske industrije.

—  Vzajemno združevanje 
TB preko ZB bi naj o- 
mogočilo enakomernejšo 
porazdelitev naložbenih 
bremen med vse TB v 
SRS, saj rabimo alumini
jeve izdelke v končni fa
zi povsod in ne le na 
področju TB, proizvajal
ca prim. metala in glav
nine predelave.

V skladišče

—  Domače komercialne 
kredite smo vključili le 
kot dopolnilni vir, ker so 
neprimerni za takšno na
ložbo.

—  Investitor, to je TGA, 
vlaga vsa svoja razpo
ložljiva sredstva, zato bo
do vse TOZD združevale 
svoja prosta sredstva pri 
investitorki, ki bo TOZD 
proizvodnja aluminija.

(Nadaljevanje na 8. strani)

Tako je bila osvojena naslednja varianta finančne kon
strukcije:

—  Lastna sredstva TOZD v 
DO TGA

—  Interesno združevanje — 
sovlaganje

—  Vzajemno zadruževanje 
tem. bank

—  Mednarodni blagovni 
krediti

—  Domači komercialni kre
diti

S k u p a j  3,280 mio din 100 %

00

mio din 12,2%

1,650 mio din 50,3 %

500 mio din 15,2%

370 mio din 11,3%

360 mio din 11,0%
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Direktor rudnika boksitov Rovinj p redaja  našem u 
kolektivu spom insko darilo

Potek aktivnosti za zdru
ževanje sredstev za 
modernizacijo proizvodnje 
aluminija v TGA
(Nadaljevanje s 7. strani)

Iz predložene variante fi
nančnih konstrukcij lahko 
razberemo, da predstavlja
jo polovico vseh potrebnih 
sredstev sredstva sovlaga
telja, to je naših sedanjih in 
bodočih kupcev aluminija in 
zlitin. Številka 1,650 mio din 
predstavlja za našega kupca 
ca. 26.000 din za tono, kar 
je veliko breme in ga sami 
ne bodo zmogli. Zaradi te
ga smo se zadeve lotili tu
di pri temeljnih bankah, ki 
bi naj potem, ko je dobila 
naša investicija prilastek 
>prednostna< slovenska in
vesticija, naše kupce tudi 
finančno usposobila za so
vlaganje. Na tem področju 
tečejo že aktivnosti od lan
skega leta.

Kako daleč smo z aktiv
nostmi na področju združe
vanja sredstev naših kup
cev?

O tem je delno že bila 
dana informacija v Novicah 
v mesecu septembru. Tokrat 
jo dajemo celoviteje, dokon
čna pa bo po zaključku raz
govorov, ki jih sedaj vodimo 
s temeljnimi bankami naših 
kupcev. Prvi sestanek s 
kupci, ki neposredno kupu
jejo aluminij in zlitine v 
TGA, je bil sklican 14. 6. 
1979 v okviru splošnega 
združenja črne in barvne 
metalurgije in livarn Slove
nije v Ljubljani. Predočili 
smo |im stanje v proizvod
nji aluminija v TGA, zlasti 
pa tehnološko, tehnično in 
ekonomsko zastarelost pro
izvodnje in nemogoče de
lovne pogoje v sedanjih e

lektrolizah.

Seznanili smo jih, da se 
je v preteklosti preveč inve
stiralo v predelovalno indu
strijo na osnovi aluminija, 
kar je ob enaki proizvod
nji primarnega aluminija pri
peljalo do vedno večjega 
primanjkljaja aluminija.

Obrazložene so bile mo
žnosti povečanja proizvod
nje aluminija v TGA z mo
dernizacijo elektroliz. Pre
dan jim je bil tudi delovni 
osnutek samoupravnega 
sporazuma o združevanju 
sredstev za modernizacijo 
proizvodnje aluminija v TGA 
ter razvojne usmeritve TGA.

Vsi so bili seznanjeni tudi 
s predlogom stališč in za
ključkov Začasne komisije 
IS SR Slovenije itd.

Na tem sestanku so bili 
prisotni skoraj vsi slovenski 
kupci aluminija in nekateri 
iz drugih republik. Iz raz
prave smo ugotovili, da so 
vsi udeleženci dolgoročno 
zainteresirani za alumini| iz 
TGA in so zato tudi pri
pravljeni združiti sredstva za 
modernizacijo, ki bi hkrati 
povečala tudi proizvodnjo 
aluminija (za 31.000 ton). 
Povedali pa so, da sami 
toliko denarja nimajo, zato 
pričakujejo, da jih bodo po
slovne banke finančno u- 
sposobile za to naložbo.

Na tem sestanku so bili 
sprejeti za nas zelo po
membni zakl|učki.

Na podlagi navedenih za
ključkov so bili udeleženci,

ki si želijo zagotoviti dol
goročno oskrbo z alumini
jem iz TGA, dolžni do kon
ca avgusta sporočiti SOZD- 
u UNITAL, DO TGA, nasled
nje podatke:
1. Popoln naslov OZD, ki bo 

udeleženka v sonaložbi

2. Potrebno količino alumi
nija za obdobje 1981 — 
1985 oziroma do leta 1990

3. članstvo v temeljni ban
ki

4. Ime delegata za inicia
tivni odbor

5. Pripombe na osnutek SS 
o ZDS.

Do konca meseca sep
tembra je večina zainteresi
ranih OZD poslala navede
ne podatke, nekateri pa 
tudi pripombe na osnutek 
SS o ZDS.

Na koncu meseca ok
tobra smo imeli naslednje 
stanje:

1. Prijavljene potrebe za SR
Slovenijo 12.404 tone

2. Najavljene potrebe DO
Impol 40.000 ton
Skupaj SRS 52.404 tone

3. Sosednje republike
30.200 ton

Skupaj prijave
82.604 tone

žene ljubljanske banke, Te
meljne kreditne banke Mari
bor, SOZD UNIAL, Impola 
in TGA sklenjeno, da se v 
novembru opravijo obiski 
vseh TB kupcev v SR Slo
veniji in tudi izven nje za
radi zagotovitve združeval- 
cem potrebnih sredstev pri 
temeljnih bankah.

Izdelava podbilanc potreb 
po TB kaže, da so nekate
re TB močneje obremenje
ne. To posebej velja za KB 
Maribor, na katero bi od
padlo ca. 1250 mio din sred
stev. Na tem področju so 
največji potrošniki primar
nega aluminija.

Takšna obremenitev TB 
KB Maribor, kjer ima moč
nejši delež Impol ca. 1.040 
mio din, je zahtevala sklic 
vseh kupcev DO Impol, ki 
bi naj prevzeli del bremena 
za združevanje od Impola.

Splošno poslovno združe
nje črne in barvaste meta
lurgije in livarn Slovenije je
17. 10. 1979 organiziralo v 
Ljubljani sestanek s kupci 
DO Impol. Sestanek je po
tekal podobno kot s kupci 
TGA. Tudi zaključki so i- 
dentični, kar je razveseljivo 
Tudi ti kupci morajo do 5. 
11. t. I. poslati ustrezne po
datke, do 15. 11. 1979 pa 
sporočiti pripombe na SS o 
ZDS.

Člani delavskega sveta  TGA in gostje  med sejo

Takoj zatem, predvidoma 
v drugi polovici decembra, 
bi sledil drugi sklic zdru- 
ževalcev, kjer bi poleg ob
ravnave rezultatov doseda
njega dela izvolili tudi inici
ativni odbor, ki bi prevzel 
aktivnosti v zvezi z združe
vanjem sredstev in nadalje
val s pripravami za sklic 
ustanovnega zbora združe- 
valcev. Seveda je to le del 
aktivnosti, ki tečejo na pod
ročju zagotavljanja finanč
ne konstrukcije. Razen na
vedenih aktivnosti je tre
ba omeniti še delo na us
klajevanje teksta SS o ZDS, 
ki prav tako ni lahko. Smo 
med prvimi v SRS, ki so se 
lotili zagotavljanja sredstev 
za sonaložbo na podlagi 
združevanja dela in sred
stev. Tečejo pa tudi razgo
vori s ČSSR —  za dolgoroč
ni blagovno finančni kredit, 
o čem bo govora posebej.

Poudariti pa moramo, da 
je tu še mnogo nedoreče
nega in da smo resnično 
poiskusni primer, k1 ga bud
no spremljajo številne insti
tucije od Gospodarske zbor
nice, bank do samega go
spodarstva, ki bo v bodoče 
šlo lahko le po tej poti v 
večje investicije.

Posebej pa izpostavljamo 
nujnost takojšnjega pristo
pa k izdelavi investicijske
ga programa, brez katerega 
ne bo mogoče zaključiti fi
nančne konstrukcije.

Kaj lahko na koncu še 
dodamo?

Podali smo se v zelo .za
hteven naložbeni proces, to 
je združevanja dela in sred
stev, ki bo zahtevalo od 
vseh strokovnih služb in 
delavcev v proizvodnji dru
gačen odnos do dela, do 
gospodarjenja z družbeni
mi sredstvi in skupnem 
dohodku, če bomo hoteli 
opraviti od širše družbene 
skupnosti (združenega de
la) pred nas postavljene na
loge. Le tako bo mogoče u- 
resničiti razvojne cilje TGA. 
To je, zagotovitev sodobnej
še in večje proizvodnje, bo
ljših delovnih pogojev in 
socialne varnosti zaposlenih 
v bližnji in daljnji bodočno
sti.

Razpoložljive količine po u- 
poštevanju potreb TGA: 
(Skupaj 78.000 — 14.500 ton 
za TGA) = 63.500 ton
Primanjkljaj aluminija

— 19.104 tone

Iz navedenega prikaza vi
dimo, da so dejanske po
trebe naših kupcev večje 
od naših predvidenih raz
položljivih kapacitet, kar je 
razveseljivo. Toda tukaj mo
ramo poudariti, da so to še 
vedno želje, ne pa tudi fi
nančno pokrite potrebe od 
temeljnih bank, ki bi na| 
svoje članice, ki želijo vla
gati v TGA, finančno uspo
sobile.

Prav zaradi tega je bilo 
na sestanku grupe za fi
nančni inženiring, ki ga se
stavljajo predstavniki: Zdru

Po tem roku (5. 11. t. I.) 
smo izdelali skupen seznam 
vseh kupcev UNIAL-a, ki so 
se odločili za sonaložbo. 
Na podlagi pismenih prijav 
smo Izdelali podbilance koli
čin in potrebnih sredstev po 
TB. Na podlagi teh podat
kov in finančnih zmožnosti 
posameznih združevalcev 
skupno z združevalci pri 
njihovih temeljnih bankah 
poiskušamo zagotoviti po
trebna sredstva za združe- 
valce.

Za kupce iz drugih re
publik bi na podoben način 
zagotovili sredstva s po
močjo njihovih temeljnih 
bank. Poudarjamo pa, da 
bo možnost kritja potreb 
iz drugih republik bolj 
vprašljiva, ker ne bo do
volj aluminija.

Direktor fin. rač. sektorja: 
Franc Lukman, mag. ekon.
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S se je  komisije za  inventivno dejavnost. Obravnavala 
je inventivni predlog 174 avtorja Albina Arha (na 
sliki levo), desno  pa sedi član te  komisije Pavel 
Sucej iz TOZD LLBK Trbovlje.

Iznajditeljstvo

Sindikat
čaka
veliko
nalog

Ker se nahajamo pred vo
lilnimi konferencami osnov
nih organizacij sindikata v 
naših TOZD, smatram, da je 
prav, da se podrobneje sez
nanimo z dosedanjim delom, 
ki bi nam naj bilo tudi glav
no vodilo za nadaljnje delo.

če  smo zares pravi sin
dikalisti, kot temu navadno 
rečemo, potem bi mo| se
stavek bil skoraj odveč, ven
dar pa vsaj jaz mislim, da 
temu ni tako in da je po
trebno o tem spregovoriti 
kaj več, predvsem pa še po 
prvi konferenci Zveze sindi
katov Slovenije, ki smo ji 
dosledno sledili in si tako 
nabrali tudi še nekaj novih 
bogatih izkušenj, ki nam bo
do obogatile naše prihodnje 
sindikalno delo.

Nočem biti krivičen do ko
garkoli, ker sem tudi sam 
član sindikata in se zato 
moram kot tak vprašati kaj 
sem storil, da bi bilo bolje 
v delu naše OOS in TKS v 
TGA. Vendar pa bom le po
dal nekaj svojih mnenj in 
vtisov iz minulega dela na
ših OOS ter sindikalnih 
skupin, ki pa prav gotovo 
niso niti v osnovi upravičile 
svojega dosedanjega obsto
ja (vsaj v posameznih TOZD 
ne). Ne gre za ponavljanje 
minulih napak, ko smo mis
lili, da je pač to bilo nekaj 
novega in še pač niso bili 
naši delavci na to navajeni.

Pri tem gre za to, da naše 
obstoječe sindikalne skupine 
po izmenah niso imele no
benega konkretno izdelane
ga načrta za svoje delo, ki 
sicer ne bi smel biti kot ne
ka šablona za delo teh sku
pin, vsekakor pa bi moral 
biti enoten okvir, kaj naj 
te skupine delajo v svojem 
krogu. In kje je krivda? Mor
da pri sindikalnih poverje
nikih poedinih sindikalnih 
skupin, ki so bile formirane 
in se niso v dovoljni meri 
zavestno spoprijele z novim 
načinom dela v sindikalni 
organizaciji, prav gotovo pa 
največ pri tistih, ki jih niso 
v to vpeljali —  kdo so ti pa 
vemo vsi, čeprav vemo tudi 
to, da receptov za delo sin
dikata ni in, da le-te naka
žejo prisotni problemi, ki se 
v skupini ali v TOZD pojavi
jo in je treba nekaj ukrepati.

Pri vsem tem pa vseka
kor velja pravilo, da so sa
mo besede mnogo premalo 
in da bo prav v tej smeri 
potrebno Intenzivnejšega de
la, saj vsi še kako dobro 
vemo, da so lepe besede 
ter napisani sklepi, brez rea
lizacije, le skrivanje za last
no senco ter ne pomenijo 
nobenih rezultatov in uspe
ha, sa| še tako skrbno in 
strokovno pripravljen pred
log ne pomeni večjega do
hodka. Ljudje največkrat 
ostajajo na istih mestih in 
prav v te| smeri bo potreb
no temeljito razmisliti in na
praviti korak naprej brez ti
stih že ustal|enih besed na 
sindikalnih letnih ali volil

nih konferencah: » . . .  Tova
riši, nam ni uspelo, zato že
limo novemu vodstvu, pri 
njegovem delu mnogo uspe
hov In upamo, da bodo tudi 
uspeli«.

Tako se na|večkrat konču
jejo naše volilne konference, 
ko podajamo obračun svo
jega dela. Ali smo se kdaj 
vprašali, kdo je temu kriv? 
Mar ne tudi vsi mi, ki smo 
prav tako dolžni delati, če
prav nismo v odboru OOS! 
In prav sedaj ko potekajo 
priprave na take konference 
ali kot jim mi rečemo občne 
zbore, se mora nekaj pre
makniti naprej. Razmisliti 
moramo o tem ali nam res
nično pomeni več kvantiteta 
ali pa je boljša za delo sin
dikata in tudi ostale samo
upravne organe kvaliteta. 
Ko sem se malce razpisal z 
mojim sekretarjem 0 0  ZKS 
v TOZD tovarne glinice tov. 
Majcenovičem, mi je le-ta 
dejal: »Ja kaj storiti, ko pa 
se vsi branijo funkcij in le- 
teh nobeden noče prevzeti«.

Verjamem mu, vendar 
mislim, da bodo morali tudi 
tisti, ki radi mnogo govorijo 
o nepravilnosti v delu bodisi 
DPO ali samoupravnih or
ganih enkrat vzeli tudi kakš
no funkci|o na svoj hrbet in 
pomagati pri urejanju no
tranjih odnosov in razreše
vanju mnogih problemov v 
TOZD in v DO. Pred pred- 
stoječimi občnimi zbori so 
potrebne tudi konkretne 
analize o delovanju članov 
sindikata predvsem pa o 
vseh tistih, ki so evidenti
rani za bodoče nosilce na
log. Velja pa opozoriti še 
na en zelo problematičen 
moment, ki |e vedno priso
ten in se ga nikakcfr ne mo
remo otresti. To je vpraša
nje delitve dela (ali funk
cij), saj imajo mnogi vse 
vrste funkcij in več ne vedo, 
kam bi šli in kako bi opra
vili svojo dolžnost, ki so jo 
prevzeli, mnogokrat pa so 
jim |o tudi mnogi vsilili s 
tem, da nekogar imenujejo 
kar z nekim sklepom, brez, 
da so se predhodno pozani
mali, kako je določen človek 
obremenjen, da niti ne go
vorimo o tem, da bi se z 
njim predhodno posvetovali 
in pogovorili.

Prav zato je danes toliko 
nesklepčnih sej in sestan
kov, ker nekateri dobivajo 
vabila za isti dan kar na tri 
ali celo več strani. Ker pov
sod pač ne moreš biti, si 
največkrat tarča kritik, da si 
neaktiven in podobno, kajti 
vsak smatra, da se moraš 
udeležiti prav tiste seje, ki 
jo je sklical prav on.

Naloge OO ZKS in IO 
OOS v TOZD in DS SS pa 
so, da temeljito preverijo, 
kdo so tisti, ki zares delajo 
in kdo so tisti, ki samo ved
rijo in čakajo na trenutke, 
ko bodo lahko povzdignili 
svoj kritični glas. Ne želim 
analizirati dela naših OOS

v TOZD in DS SS. ker jih 
v celoti ne poznam, vseka
kor pa lahko rečem vsaj za 
tisto kar poznam, da je bilo 
nezadovoljivo in da si po 
šolski oceni ni zaslužilo niti 
čiste dvojke. To po jo že 
tudi rdeča luč, da se mora 
v bodočem delu nekaj krep
ko spreminjati. Kaj in kako 
pa nam je nakazala tudi pr
va konferenca ZSS, ki je 
za nas bila skoraj toliko kot 
nekak kongres.

O kolektivnem delu ter od
govornosti v ZSS, smo mno
go brali in poslušali, prav 
tako smo mnogo slišali na 
sami prvi konferenci ZSS, 
če pa k temu dodamo še 
naše vsakdanje probleme in 
težave, s katerimi se ne
nehno srečujemo, imamo že 
precej zajeten program na
šega bodočega dela. Krepko 
bi se morali zavedati, da 
mimo sindikata ne sme ni
česar več, če seveda želi
mo, da bo sindikat tisto, 
kar bi moral biti in kar si 
tudi vsi želimo. Tam kjer 
sindikalne skupine ne dela
jo, dajemo vsi skupaj pro
stor tistim silam, ki niso naj
bolj navdušene za reševanje 
stvari na tak način, kot bi 
mi v sindikatu želeli. Vse to 
pa smo do sedaj največkrat 
pustili, kar se nam je od
ražalo pri našem vsakda
njem sindikalnem delu.

V nova vodstva OOS mo
ramo izvoliti resnično ljudi, 
ki imajo voljo do sindikalne
ga dela. Tukaj ne poznamo 
kvalifikacij, ampak pravi 
medčloveški odnos do naših 
skupnih naporov in ciljev, 
ki jih mora opraviti sindi
kat. In sindikat smo prav
zaprav ml vsi, pa smo za to 
tudi odgovorni, da bo delo 
sindikata tako kot mora biti!

France MEŠKO

Delavski svet TOZD LLBK 
Trbovlje je dne 7. junija 
1979 potrdil tehnično izbolj
šavo št. 174 avtorja ARH A l
bina z naslovom: »IZBOLJ
ŠAVA ORODJA ZA ODLITEK 
»R« KOS IN ČEP 5/4«.

Tovariš Albin ARH dela v 
TOZD LLBK Trbovlje in je 
to njegov prvi prijavljen 
predlog, ki se uporablja v 
TGA »Boris Kidrič« Kidriče
vo —  TOZD LLBK Trbov
lje.

S povečano kapaciteto ob- 
rezilnega orodja so se zni
žali fiksni stroški za 0,08 
din po komadu, kar pred
stavlja korist tega predloga. 
Zanimivo pri tem predlogu 
je tudi to, da je ves posto
pek od prijave pa do sklepa 
delavskega sveta trajal manj 
kot tri mesece in da ga je 
komisija za inventivno de
javnost rešila dokončno na 
eni sami seji, s katere |e 
tudi fotografija, ki prikazu
je tudi vzdušje obravnave.

Inventivni predlog št. 174 
prinaša letno za TGA
72.000.—  din koristi, avtorju 
pa korigirano posebno na
domestilo 11.040.—  din.

Delavski svet TOZD tovar
na glinice je potrdil 23. 10. 
1979 inventivni predlog št. 
104 z naslovom »PREDELA
VA NASTAVKOV ZA REDUK
TORJE NA GREZNICAH 
TOZD GLINICE« avtorja ZA
SPAN Mirka.

Tovariš Mirko Zaspan de
la v TOZD vzdrževanje že 27 
let in je to njegov prvi pri
javljeni predlog, ki se upo
rablja v TGA »Boris Kidrič« 
Kidričevo.

Predlog se nanaša pred
vsem na varno delo v mno
go lažjih pogojih pri vzdrže
vanju prenosnikov na 24 
greznicah, saj so s podalj
šanjem gredi za 40 cm

sklopke dostopne zunaj 
greznic, kjer ni vročih luž- 
natih tekočin.

Avtor je prejel za svoj 
predlog enkratno nagrado v 
višini 3.345,90 din.

Delavski svet TOZD tovar
na glinice je 23. 10. 1979 
potrdil inventivna predloga 
št. 189 in 190 z naslovom: 
»POVEČANJE VARNOSTI 
KONTROLE VODE V VT 
KOTLIH V KOTLARNI« in 
»MERJENJE POVRŠINSKIH 
TEMPERATUR NA GIBLJI
VIH IN MIRUJOČIH JEKLE
NIH ELEMENTIH« —  avtor
ja RIŽNER Konrada.

Tovariš Konrad RIŽNER 
dela v TOZD kontrola kvali
tete že 15 let in je to nje
gov drugi in tretji prijavljen 
predlog, ki se uporablja v 
TGA »Boris Kidrič« Kidriče
vo.

Posebno pomemben je 
drugi predlog pri proizvod
nji specialnih glinic, kjer so 
potrebne večje temperature 
in so zato obremenitve peči 
dosti večje, kar pa lahko 
povzroči pri nekontrolirani 
temperaturi plašča poškodbe 
in s tem v zvezi krajšo živ
ljenjsko dobo peči. Ker na 
tržišču ni primernih sond za 
takšne pogoje merjenja, je 
avtor skonstruiral in izdelal 
posebno magnetno termo 
sondo, s pomočjo katere je 
možno uspešno meriti povr
šinske temperature do 650° C 
in to na rotirajočih in mi
rujočih jeklenih strojnih ele
mentih. Magnetna sonda je 
oblikovana tako, da je mož
na meritev na vseh leklenih 
elementih, ne glede na ob
liko in ne glede na sitracijo, 
če merjenec miruje ali po
časi rotira. Možnosti vpliva 
drugih motenj so izločene,

(Nadaljevanje na 10 strani)
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Avtor inventivnega predloga št. 189 in 190, Konrad 
Rižner

Delavski svet TOZD vzdr
ževanje je 5. 10. 1979 po
trdil inventivni predlog št. 
179 z naslovom: »PRIPRAVA 
ZA VRTANJE NA STRUŽ
NICI« avtorja HORVAT Ru
dija.

Tovariš Rudi HORVAT de
la v TOZD Vzdrževanje že 
9 let in je to njegov prvi 
prijavljen predlog, ki se u- 
porablja v TGA »Boris Kid
rič« Kidričevo.

Priprava se uporablja pri 
serijskem vrtanju dva do tri
krat na leto, kar prinaša 
korist za TGA v višini 
1.695,80 dinarjev, avtorju pa 
korigirano posebno nado
mestilo 356,11 dinarjev. V kulturnem programu, ob tovarniškem prazniku v 

restavraciji TGA, sta sodelovala tudi Marjan Kralj in 
Janez Hočevar-Rifle

Iznajditeljstvo Kadrovske vesti
(Nadaljevanje z 9. strani)

saj je sonda skonstruirana 
tako, da je stik termoele
mento in merjenca vedno 
enak, siguren pod pritiskom 
in zaščiten od zunanjih vpli
vov. Pri rotirajočih elemen
tih se sonda vrti z merjen- 
cem, vrednosti temperature 
pa odčitamo pri občasnih 
trenutnih priklopih na me
rilni instrument.

Za oba inventivna predlo
ga skupaj je avtor prejel 
enkratno nagrado v znesku 
9.315,20 din.

Delavski svet TOZD vzdr
ževanje je 5. 10. 1979 potr
dil inventivni predlog št. 144 
z naslovom: »NADOMESTI
LO DOTRAJANEGA DIFE
RENCIALNEGA RELEJA NA 
TOPOVARILNEM STROJU« 
avtorja PAL Janka.

Tovariš Janko PAL dela v 
TOZD Vzdrževanje že 29 let 
in je to njegov drugi prijav
ljeni predlog, ki se uporablja 
v TGA »Boris Kidrič« Kidri
čevo.

Vgrajeni diferencialni rele 
je bil mehanski z živosrebr- 
no vipo. Zaradi velike lastne 
histereze in vgrajene živo- 
srebrne vipe ni ustrezno sle
dil ciklusu varjenja. Proble
mi so se pojavljali v oksidi- 
ranju živega srebra, ki se 
kaj hitro umaže in nima več 
kontinuiranega oz. gladke
ga pretoka.

Ker je razlika potenciala 
v meji 1 V pri delovnih sed
mih voltih, točnost regula
cije zaradi slabega pretoka 
srebra varira in je potrebno 
že za malo napako rele de
montirati in ga v delavnici 
urediti ter ročno nastaviti 
Demontažo, nastavitev in 
montažo je potrebno tako 
dolgo ponavljati, da nasta
vitev ustreza meji točnosti 
enega volta. To umerjanje je 
dolgotrajno in je vzelo ved
no vsaj 8 ur dela.

Z nadomestilom elektro
mehanskega s tranzistorskim 
diferencialnim relejem prido
bimo na času in teži nasta
vitve na željeno vrednost v 
odvisnosti na varjenec. To 
je mogoče opraviti, ko je 
rele vgrajen. Nastavitve re
leja so odvisne od tega,

kakšne kvalitete varjenca 
imamo —  material za kline 
ni od dobave do dobave 
enak —  in kakšen var želi
mo doseči.

Inventivni predlog št. 144 
prinaša TGA letno korist 
14.796,14 dinarjev, avtorju 
pa korigirano posebno nado
mestilo 2.428,20 dinarjev.

Delavski svet TOZD vzdr
ževanje je 24. 10. 1979 po
trdil inventivni predlog št. 
157 avtorja MENONI Jože
ta z naslovom: »PREDLOG 
ZA PRESTAVITEV REZKAL- 
NEGA STROJA«.

Tovariš Jože MENONI de
la v TOZD vzdrževanje že 
21 let in je to njegov prvi 
prijavljen predlog, ki se u- 
porablja v TGA »Boris Kid
rič« Kidričevo.

Po avtorjevem predlogu se 
je prestavil rezkalni stroj iz 
strojne delavnice glinice v 
strojno delavnico aluminija, 
s čimer je odpadel prevoz 
aluminijastih palic iz ene 
v drugo delavnico. Imeno
vani predlog prinaša za TGA 
korist 14.838,25 dinarjev, av
torju pa korigirano posebno 
nadomestilo 2.028,95 dinar
jev.

Delavski svet TOZD vzdr
ževanje je 8. 6. 1979 potrdil 
tehnične izboljšave št. 154, 
155 in 156 avtorja HORVAT 
Janeza z naslovi: »NAPRA
VA ZA VPENJANJE VENTI
LOV«, »STOPNIČASTI NA
STAVEK« in »PRIZMA ZA 
OBDELAVO OKROGLIH
PREDMETOV«.

Tovariš Janez HORVAT 
dela v TOZD vzdrževanje že 
21 let in so to njegovi prvi 
trije prijavljeni predlogi, ki 
se uporabljajo v TGA »Bo
ris Kidrič« Kidričevo. Vsi tri
je predlogi so namenjeni kot 
pripomočki pri strojni obde
lavi predmetov.

Planirana skupna korist 
koriščenja treh tehničnih iz
boljšav v prvem letu je 
18.032 din za TOZD Vzdrže
vanje in korigirano posebno 
nadomestilo (odškodnina) 
3.574,—  din za avtorja.

DELAVCI, KI SO SE ZAPOSLILI V TGA KIDRIČEVO
V MESECU OKTOBRU IN NOVEMBRU 1979

V TOZD TOVARNA GLINICE:
Franc Leskovar, Anton Kozic, Franc Mohorko, Branko 

Vinkler, Viktor Pulko. Boris Avrelio, Venčeslav Vtič, Vladimir 
Bukovič, Dušan Smuk in Roman Kovačič

V TOZD PROIZVODNJA ALUMINIJA:
Janez Spevan, Ivan Majoško, Ivan Pašič in Dušan Dra

gan, dipl. ing.

V TOZD PREDELAVA ALUMINIJA:
Djemal Karasuljič, Sretko Ivankovič, Marjan Nežmah in 

Krešimir Gabaj

V TOZD VZDRŽEVANJE:
Vlado Meško, Stipo Oršulić, Mihajlo Tošič, Jožef Vog

lar, Milan Kokot in Zdravko Žolger.

V TOZD KONTROLA KVALITETE:
Ljubo Horvat in Matjaž Cenčič, dipl. ing.

V DS SKUPNIH SLUŽB:
Franjo Gnilšek, dipl. ing.

V TOZD LIVARNA TRBOVLJE:
Romana Koder, Milorad Rankovič, Marija Pujič, Vitosava 

Marinovič, Radko Odžič, Nevenka Kneževič, Nada Pavič, 
Antonija Pusovnik, Boro Pečič, Ana Špajzer, Karmen Bogo
včič, Franc Hudarin, Alojz Selan in Ljubica Stražar.

IZ JLA  SO SE VRNILI:
Rudolf Belšak, dipl. ing., Miran Pešl in Janez Kiseljak.

DELAVCI, KI SO ZAPUSTILI DELOVNO ORGANIZACIJO
V MESECU OKTOBRU IN NOVEMBRU 1979

IZ TOZD TOVARNA GLINICE:
Samoel Adamčič

IZ TOZD PROIZVODNJA ALUMINIJA:
Ivan Dogša, Vladimir Horvat, Borislav Bulatović in Franc 

Gostan.

IZ TOZD PREDELAVA ALUMINIJA:
Zlatko Zadravec

IZ TOZD VZDRŽEVANJE:
Ivan Metličar in Predrag Ačimovič.

IZ DS SKUPNIH SLUŽB:
Marija Kosec, Marta Furjan, Irena Ivančič in Ivan Kod

rič, dipl. ing.

IZ TOZD LIVARNA TRBOVLJE:
Matilda Soltič, Sadija Kenovič, Milan Kovač, Marija 

Aleš, Antonija Pusovnik, Ratko Odžič, Viktor Klemenčič, Iz
tok Cvetkovič, Milorad Rankovič in Srečko Rozman.

V JLA:
Sretko Ivankovič 

UPOKOJENI:
Franc Junger in Vinko Megla iz TOZD Tovarna glinice.
Janez Unuk iz TOZD Proizvodnja aluminija
Janez Hebar, Franc Pišek in Stanko Ivanuša iz TOZD

Vzdrževanje.
Štefan Nežmah iz TOZD Promet.
Ivan Krajnc iz Delovne skupnosti Skupnih služb.
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Hvala
za darovano kri

Znano ]e, da smo v lan
skem letu praznovali 25-let- 
nico organiziranega in pro
stovoljnega dajanja drago
cene človeške tekočine 
KRVI. Tudi v naši delovni 
organizaciji smo ob tej ob
letnici s ponosom ugoto
vili, da je v vrstah naših de
lavcev, ki so zaposleni v 
vseh TOZD in DS SS, mno
go humanih dajalcev te živ
ljenjske tekočine, ki je mno
ge rešila sigurne smrti, saj 
je mnogim staršem vrnila 
otroke, ženam može in ob
ratno, skratka vsem dragim 
nazaj svoje drage. In prav 
pri tem imajo mnoge zaslu
ge tudi naši aktivni krvo
dajalci.

Tega kratkega sestavka 
pa ne nameravam napisati 
zbto, da bi le govoril o tistih 
aktivnih krvodajalcih, ki ži
vijo in delajo skupaj z na
mi v naši DO, ampak zato, 
da bi kot večkrat doslej po
novno opozoril na to, da je 
še med nami vedno premalo 
tistih, ki bi se tem huma
nim aktivistom pridružili in 
prav tako postali člani dru
žine tistih, ki rešujejo s svo
jo življenjsko tekočino dra
gocena življenja. Brez dvo

ma ne bom povedal nič no
vega, če ponovno apeliram 
na tiste, ki aktivno delajo 
v vrstah krvodajalcev pri 
nas, da bi si našli mesto v 
našem glasilu in nas sproti 
obveščali o svojih akcijah 
in o tistih, ki so ob vsakem 
času pripravljeni na huma
no dajanje krvi.

V mesecu septembru oz. 
oktobru so bili vsi tisti, ki 
dajejo dragoceno kri na 
3-dnevni rekreaciji v Crikve
nici, kjer so povsem zaslu
ženo in brezskrbno uživali 
nekaj uric prijetnega vzduš
ja in razpoloženja, čeprav Srečanje upokojencev 
so trije dnevi hitro minili, 
pa je v njih le ostala za
vest, da na njih niso poza
bili in, da so kot humani kr
vodajalci to povsem zaslu
žili.

To je spoznanje, ki ne
kaj pomeni, še več pa bo 
pomenilo, če bo kaj kmalu 
v vrsti krvodajalcev čimveč 
mladih v naši DO. ime na
ših krvodajalcev iz TGA je 
v bolnišnici Ptuj spoštovano 
in zato morda tudi v imenu 
njih zares hvala vsem za 
darovano kri, z željo, 
bilo v prihodnje še bolje.

France MEŠKO

Aktivni krvodajalci, ki so si zaslužili priznanje. 
Foto: K. Zorec

Ob lanskoletni prireditvi krvodajalcev v veliki dvorani 
TGA so sodelovali tudi tamburaši iz Majšperka. Foto: 
K. Zorec

Učenci iz osnovne šole Kidričevo so se dobro izkazali in dosegli nekaj lepih 
uvrstitev. Posnetek je z njihovega športnega dneva. Foto: D. Klajnšek

Jesenski kros
Tako kot leta nazaj je tu

di letos bil organiziran je- 
jenski kros občine Ptuj. Pr
votno bi naj bil kros v Cir- 
kovcih, vendar je tam za
radi slabega vremena odpa  ̂
del. Zato so kros izvedli v 
ljudskem vrtu v Ptuju. Ker 
je bilo tekmovanje v sredini 
tedna tudi udeležba ni bila 
tako velika kakor na lan
skem krosu, ki je bil organi
ziran v Kidričevem. Krosa se 
je udeležilo okrog 500 tek
movalcev in sicer od naj
mlajših pionirjev, pa vse do 
članov.

Rezultati: Mlajše pionirke
1. mesto Hameršak OŠ 

Osojnik
2. mesto Krajnc Irena OŠ 

Kidričevo
3. mesto Kolarič Milena OŠ 

Desternik

Rezultati: Mlajši pionirji
1. mesto Svenšek OŠ 

Spolenjak
2. mesto Hauptman OŠ 

Desternik
6. mesto Strel Zoran OŠ 

Kidričevo
Rezultati: Starejše mladinke
1. mesto Vindiš OŠ Lesko

vec
2. mesto Hameršak OŠ 

Osojnik

7. mesto Teodorovič Vesna 
OŠ Kidričevo

REZULTATI: Starejši pionirji
1. mesto Mihelač OŠ 

Osojnik
2. mesto Majcen, Hajdina
3. mesto Krošl Branko OŠ 

Kidričevo

REZULTATI: Mladinke
1. mesto Bombek, gimnazija
2. mesto- Lovrec GUŠ, Ptuj
3. mesto Radanovič gimna

zija

REZULTATI: Mladinci
1. mesto Hauptman GUŠ, 

Ptuj
2. mesto Goričan TVD Cir

kovce

REZULTATI: Člani
1. mesto Lebar, Partizan 

Ptuj

EKIPNI VRSTNI RED:

Mlajše pionirke
1. mesto OŠ Osojnik 66 točk
2. mesto Leskovec 76 točk
4. mesto Kidričevo 93 točk

EKIPNI VRSTNI RED:
Mlajši pionirji
1. mesto OŠ Kidričevo 

74 točk

2. mesto OŠ Cirkulane 
89 točk

3. mesto Desternik 99 točk

EKIPNI VRSTNI RED: 
Starejše pionirke
1. mesto OŠ Osojnik 38 točk
2. mesto OŠ Cirkulane 

80 točk

EKIPNI VRSTNI RED:
Starejši pionirji
1. mesto OŠ Kidričevo 

58 točk
2. mesto OŠ v ustanavljanju 

64 točk
3. mesto OŠ Osojnik 68 točk

EKIPNI VRSTNI RED: 
Mladinke
1. mesto GUŠ Ptuj 26 točk
2. mesto gimnazija Ptuj 

31 točk

EKIPNI VRSTNI RED: 
Mladinci
1. mesto SCKS Ptuj 35 točk

VRSTNI RED:
ČLANI
1. mesto V. P. 5008 Ptuj

Danilo Klajnšek
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Kako smo poslovali ?
I. DINAMIKA PROIZVODNJE —  INDEKSI FIZIČNEGA OBSEGA

Iz tabele I in II je razvidno, kako smo poslovali v mesecu novembru 1979. Kolona indeks 
prikazuje v tabeli I odnos dosežene proizvodnje tekočega leta v primerjavi s proizvodnjo 
v istem obdobju preteklega leta in odnos dosežene proizvodnje glede na planirano —  
1979.

Plan 1979 D o s e ž e n o  i ndeks
TOZD Enota 1978 1979 1979/1978 1979

rroizvoa XI I— XI
XI I—XI XI I— XI 7:5 8:6 7:3 8:4

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12
TOZD TOVARNA GLINICE 
— Al hidrat —  AfeOj t 8.174 99.569 9.096 111.955 11.978 112.693 132 101 147 113
—  Kalc. glinica t 8.140 92.588 9.136 92.507 8.150 95.296 89 103 100 103
TOZD PROIZVOD. ALUMIN. 
—  Elektrolit, al. —  Hala A t 1.677 18.673 1.688 18.692 1.674 18.686 99 100 100 100
— Elektrolit, al. —  Hala B t 2.047 22.790 2.085 22.824 2.068 22.790 99 100 101 100
—  Anodna masa t 1.936 23.541 2.010 23.137 2.105 24.713 105 107 109 105
TOZD PREDELAVA ALUMIN. 
—  E aluminij t 721 3.020 182 3.501 239 3.274 131 94 88 108
— Al formati t 1.830 20.380 1.822 18.782 1.934 19.845 106 106 106 97
Zlitine: —  gnetne t 300 3.340 389 4.523 209 3.104 54 69 70 93

—  livarske *t 1.385 15.415 1.464 16.322 1.477 15.880 101 97 107 103
Predzlitine:
—  lastna poraba t 75 831 __ _ 46 748 _ _ 61 90
— prodaja t 95 1.052 86 902 42 808 49 90 44 77
Drogi za kline t 9 99 — — 23 118 — — 256 119
Tokovodniki t 0,495 5 — —- 7 17 — — — —
Livarna skupaj t 3.965 44.142 3.943 44.030 3.977 43.794 101 99 100 99
Aluminij iz pretapljanja 
za tuje t 82 915 — 57 — 1.288 — — — 141

TOZD tovarna glinice
V mesecu novembru smo 

proizvedli 11.978 ton Al 
hidrata Al 203, kar je za 
3.804 ton več kot smo pla
nirali (indeks 147) in 2.882 
ton več kot isti mesec pre
teklega leta (indeks 132).

Proizvodnja kalcirane gli
nice je v primerjavi s pla
nom večja za 10 ton, v pri
merjavi s preteklim letom 
pa manjša za 986 ton (in
deks 89). V času I—XI je 
bilo proizvedeno 95.2 96 ton 
kalcinirane glinice, kar je za 
3 odst. več kot smo za to 
obdobje planirali.

Poraba najvažnejših su
rovin je bila v mesecu no
vembru manjša od planira
ne v TOZD Glinica pri pro
izvodnji Al hidrata —  Al 
203, prekoračitve oz. od
stopanja pa so nastala pri 
proizvodnji kalcinirane gli
nice. Normativ porabe te
kočega goriva |e bil pre
sežen za 2 odst, močno pa 
sta bila prekoračena norma
tiva porabe pare (indeks 
151) in el. energije (indeks 
149).

TOZD proizvodnja aluminija
Proizvodnja elektrolitske

ga aluminija je v primerja
vi s planom v mesecu no
vembru večja v obeh elekt
rolizah za 18 ton. V obdob
ju I—XI je bila proizvodnja 
v elektrolizi A samo za 13 
ton večja od planirane, v 
elektrolizi B pa enaka plani
rani (indeks 100).

V mesecu novembru je 
poraba surovin večja od 
planirane v hali A pri krio- 
litu (indeks 150), Al fluori- 
du (indeks 112), el. energi
ji za 1 odst. Prav tako so 
tudi višji normativi od pla
niranih v hali B in sicer: 
anodna masa (indeks 102), 
krioiit (indeks 146) in el. 
energija (indeks 102). Nor

mativi porabe surovin I—XI 
so večji od planiranih v ha
li A pri Al fluoridu 13 odšt
el. energiji 1 odst. in v ha
li B pri porabi anodne mase 
za 1 odst. ter el. energiji za 
2 odst.

Proizvodnja anodne mase 
je v primerjavi s planom 
v mesecu novembru večja 
za 169 ton, za obdobje I-XI 
pa za 1.172 ton oz. 5 odst.

Doseženi normativi porabe 
surovin v novembru in za 
obdobje I—XI pa so bili 
nižji od planiranih pri pe- 
trolkoksu, el. energiji in 
mazutu. Nekoliko višji od 
plana pa je bil normativ 
porabe katranske smole 
(indeks 102).

TOZD predelava aluminija
V livarni smo v mesecu 

novembru proizvedli 12 ton 
več livarniških proizvodov 
kot smo planirali (indeks
100). Kumulativna proizvod
nja je za 348 ton manjša 
od letnega plana za to ob
dobje (indeks 99). V pri

merjavi s preteklim letom 
je dosežena proizvodnja od 
januarja do novembra prav 
tako manjša za 236 ton oz. 
1 odst.

Gradivo pripravila: 
Irena Draškovič

II. PREGLED PORABLJENIH NAJVAŽNEJŠIH SUROVIN NA 
ENOTO PROIZVODA

Proizvod Enota Plan D o s e ž e n o
Surovine meret 1979 XI 1— XI 4 :3  5 : 3

1 2 3 4 5 6 7
TOZD TOVARNA GLINICE 
Al Hidrat —  AI203 
—  boksit t * 2,574 2,492 2,549 97 99
—  NaOH 100% t * 0,10681 0,08856 0,11458 83 107
—  Para Gcal 3,0419 2,95099 3,09365 97 102
—  El. energija kWh 359,208 272,743 310,151 ' 76 86
—  Apno t 0,05739 0,03441 0,03329 60 58
Kalcinirana glinica 
—  Tekoče gorivo —  mazut t 0,118 0,12049 0,12325 102 104
—  Para Gcal 0,0309 0,04662 0,04569 151 148
—  Al fluorid t 0,0003 0,00015 0,00021 50 70
—  El. energija kWh 22,475 33,42750 29,57903 149 132
TOZD PROIZVODNJA ALUMINIJA
Elektrolit, alum. —  hala A 

—  Glinica t 1,920 1,92004 1,92042 100 100
—  Anodna masa t 0,580 0,57139 0,57970 99 100
—  Krioiit t 0,035 0,05255 0,03498 150 100
—  Al fluorid t 0,035 0,03930 0,03943 112 113
—  El. energija kWh 17.856 18.088 18.011 101 101
Elektrolit, alum. —  hala B 
—  Glinica t 1,920 1,92023 1,91994 100 100
—  Anodna masa t 0,560 0,57092 0,56605 102 101
—  Krioiit t 0,035 0,05126 0,02795 146 80
—  Al fluorid t 0,035 0,03470 0,03227 99 92
—  El. energija kWh 17.155 17.452 17.512 102 102
Anodna masa 
—  Petrolkoks t 0,671650 0,66355 0,66347 99 99
—  Katranska smola t . 0,338015 0,34611 0,34620 102 102
—  El. energija kWh 145 130 129 90 89
—  Mazut t 0,0048 0,00238 0,00346 50 72
* programirani normativ
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Med letošnjim pohodom v okviru akcije NNNP '79 so se mladi člani PD pomerili
tudi v streljanju z zračno puško. Foto: K. Zorec
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Povezava s  ŠŠD na osnovni šoli Kidričevo bo nujna. 
Z mladimi je potrebno začeti. Foto: Danilo Klajnšek

Planine
vabijo

Pod gornjim naslovom se 
brez dvoma skriva tisto o 
čemer bi lahko največ pove
dali tisti planinci, ki delajo 
tako v naši delovni organi
zaciji, kot tudi v krajevni 
skupnosti in tako pripravili 
tudi mnoge ostale, da po
stanejo ljubitelji planin ter 
se vključijo v planinsko 
društvo, da tako postanejo 
res pravi ljubitelji planin — 
uživalci lepot naših planin 
in gora, čistega in svežega 
zraka, ki ga pri nas še kako 
primanjkuje in seveda še 
posebno tisti, ki znajo ceniti 
lepo, zdravo in čisto okolje. 
Razumljivo so za take zade
ve, kjer se gre za vključe
vanje novih članov v pla
ninska društva, najbolj pri
stojni tisti, ki so že vrsto 
let člani PD in se s tem tudi 
zelo agilno in aktivno ukvar
jajo, pa zato nimam namena 
jemati take pristojnosti njim, 
ampak jih le želim vzpodbu
diti na to, da bi tudi oni 
našli v našem glasilu svoj 
kotiček, kot takega najdejo 
tudi v gorskih stenah in v 
varstvu prelepih planinskih 
domov.

če  ste prebrali sedmo šte
vilko našega glasila ste o- 
pazili, da smo obširneje po

ročali oz. pisali tudi o tem, 
kakšen pomen ima sploh 
danes naše planinstvo v 
okviru ljudske obrambe in 
družbene samozaščite, pa 
zato tokrat velja le poziv 
vsem našim članom planin
skega društva v Kidričevem 
in Ptuju, da se aktivno vklju
čijo v akcijo pridobivanja 
novih članov. Kdor je nam
reč že bil na naših (ali tu
di drugih) planinah bo lahko 
to osebno najbolj potrdil. 
Potrdil bo, da je tako doži
vetje zares enkratno in ne
pozabno in da to zna ceniti 
le tisti, ki je vse to enkrat 
ali že večkrat doživel. Tisti, 
ki ceni lepo naravo in naše 
prelepe planine ter gorski 
svet, bo svojo odločitev lah
ko hitro potrdil ter skoraj 
prav gotovo s svojim marlji
vim in aktivnim delom do
kazal, da je vredno biti član 
takega društva, ki ljubi na
ravo ter čisto okolje. Pred
vsem tako, ki je ostalo še 
nedotaknjeno v krogu naše
ga onesnaženega okolja. 
Morda pa se bo kdo od 
članov PD, ki so med nami 
le ojunačil in o tem kot po
klican napisal kaj več. Pa 
obilo uspeha!

France MEŠKO

V avli osnovne šole Boris 
Kidrič iz Kidričevega je bil 
izredni občni zbor TVD Par
tizan Kidričevo. Udeležba na 
občnem zboru ni bila kdo ve 
kako velika, vendar dovolj, 
da so bili navzoči seznanje
ni s skromnim delom v mi
nulem obdobju. Zadnji obč
ni zbor TVD Partizan Kidri
čevo je bil 24. 12. 1976. le
ta. Društvo do takrat ni bi
lo registrirano in sploh ni 
delalo. Takratni odbor je 
sklenil, da bodo poskušali 
delo premakniti z mrtve toč
ke. To jim je tudi uspelo, 
vendar pa so le premalo 
storili za rekreacijo širšega 
kroga občanov. Iz poročila 
je razvidno, da sta najaktiv- 
neje delali kegljaška in te
niška sekcija, pripravili pa 
so še nekaj manjših akcij. 
Telovadnica ni bila zasede
na v tolikšni meri kot bi to 
lahko bila. Skratka bi se ob 
delu prejšnjega odbora po
javilo še več vprašanj. Dej
stvo pa |e, da ta odbor tu
di ni bil najbolj posrečeno 
izbran. Na sestankih so se 
redko dobivali, pa še takrat 
so bil nesklepčni.

Če le malo pobrskamo 
po svojems pominu se bomo 
spomnili velikih uspehov 
predstavnikov TVD Partizan 
Kidričevo. Lahko rečemo, da 
je prehodno obdobje za nji
mi oz. nami. Trdo bo po
trebno poprijeti in premakni
ti delo z mrtve točke. Od

več kot 1000 vabil, ki jih je 
bilo razposlanih, je bilo na 
izrednem občnem zboru le 
peščica entuzijastov oz. vsi 
tisti, kateri imajo radi dru
štvo in s tem tudi športno 
udejstvovanje. Tudi vsega 
inventarja društva ni moč 
najti oz. popisati. Kdo je 
odgovoren za to? Vse te 
stvari mečejo senco na ne
kdanjo uspešno delovanje 
tega društva.

Na izrednem občnem zbo
ru so izvolili novi upravni 
odbor, na čelu katerega je 
Andrej Gorše, podpredsed
nik pa je tovariš Janez 
Meznarič in še pet članov. 
Ta odbor je za pet članov 
manjši od bivšega odbora, 
vendar pa so v njem ljudje, 
ki so pripravljeni pomagati 
pri delu društva. Tovariš 
Andrej Gorše je predlagal 
tudi okvirni program, ki v 
grobem vsebuje sledeče: Re
kreacija za moške nad 27 
let in ženske nad 25 let, 
splošna telesna vzgoja mla
dine do 27 leta starosti, 
kolektivna gimnastika in na 
koncu tudi selekcijsko u- 
dejstvovanje.

Program je zares obse
žen. Potrebna bo podpora 
vseh, tako samih občanov, 
ki se bodo ukvarjali z or
ganizirano rekreacijo, kakor 
tudi TKS Ptuj, ki bo moral 
imeti razumevanje za rekre
ativno udejstvovanje prebi
valcev krajevne skupnosti 
Kidričevo. Iz programa je 
razvidno tudi to, da naj bi 
ponovno pričela z delova
njem gimnastična vrsta pi
onirk.

Gimnastika ima tradicijo 
v Kidričevem in bi jo bilo 
potrebno zopet dvigniti na 
nekdanjo raven. Torej, pre
bivalci naselja Kidričevo, o- 
beta se nam možnost sode
lovanja v TVD Partizan Ki
dričevo. Društvu bo nedvom
no potrebna pomoč. Upa
mo, da ne bo izostala. V 
kratkem bo narejen obširen 
program in urnik za telovad
nico. Društvu pa bomo po
magali oz. koristili takrat 
kadar se bomo udeleževali 
množičnih manifestacij kot 
rekreatorji in bomo sami po
magali pri izvedbi teh mani
festacij. Po drugi strani pa 
bomo krepili svoje telo, pod 
nadzorstvom vaditeljev TVD 
Partizan Kidričevo. Torej o- 
betajo se nam lepši časi za
bave in rekreacije.

Danilo Klajnšek

Obisk na izrednem občnem  zboru res  ni bil velik, pa  vendar |e  bilo storjeno tisto, 
kar je bilo skorajda nujno —  postaviti TVD Partizan Kidričevo na  zdrave noge. 
Foto: Konrad Zorec

Izredni občni zbor 
TVD Partizan 
Kidričevo
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Tudi najmlajši v Kidričevem imajo svoj Triglav. Pa še  
kakšen, boste  rekli. Foto: K. Zorec

NA XI. dnevu planincev Slovenije na Boču so  bili 
številni ljubitelji planin od blizu in daleč. Foto: K. Zorec

Tudi na planini s e  ob planinski koči še  kako prileže 
topel čaj in še  kaj za prigrizek. Foto: K. Zorec

Smernice razvoja KS 
Kidričevo za obdobje 
1981-1985

Svet skupščine krajevne 
skupnosti Kidričevo je na 
svoji 6. redni seji obravna
val in sprejel:

—  oceno dosedanjega druž
benega razvoja KS Kid
ričevo in uresničevanje 
srednjeročnega plana 
1976/80.

—  analizo razvojnih možno
sti in

—  temeljne cilje in razvoj
ne usmeritve KS Kidri
čevo v obdobju 
19811985.

Omenjeno gradivo bo po
sredovano skupščini KS 
Kidričevo in zborom obča
nov v KS Kidričevo v javno 
obravnavo.

Iz omenjenega gradiva po
vzemamo kratek opis te
meljnih ciljev in razvojnih 
usmeritev KS Kidričevo v 
obdobju 1981— 1985.

Delovanje KS bo v na
slednjem srednjeročnem ob
dobju usmerjeno v uresniče
vanje naslednjih ključnih na
log:

Poglabljanje samoupravnih 
socialističnih odnosov in de
legatskega sistema ter kre
pitev vloge KS v našem si
stemu. Razvijanju oblik med
sebojnega sodelovanja in 
povezovanja vseh struktur 
pri reševanju skupnih prob
lemov.

Usmeritve na področju 
gospodarstva
Nosilec razvoja v KS Ki

dričevo bo nedvomno naj
močnejša delovna organiza
cija. to je TGA »Boris Kid
rič« Kidričevo, z rekonstruk
cijo proizvodnih naprav v 
smeri proizvodnje in prede
lave aluminija na 80.000 t 
aluminija letno.

»Pleskar« Ptuj načrtuje 
gradnjo skladišč ter nove la
kirnice.

»MIP« TOZD zaščita, na
črtuje gradnjo dveh proiz
vodnih dvoran za proizvod
njo konfekcije.

LIK Savinja, TOZD LES 
načrtuje izgradnjo skladišča 
za prodajo plina na obsto
ječi lokaciji pri železniški po
staji.

Kmetijski kombinat Ptuj 
ne načrtuje večjih vlaganj 
na področju KS Kidričevo.

Usmeritve na področ|u 
trgovine
Za zagotovitev boljše pre

skrbe se v naslednjem sred
njeročnem obdobju predvi
deva razširitev prodajnih 
prostorov v Kidričevem — 
MIK ter zagotovitev potreb

nega zemljišča za potrebe 
trgovine v Apačah. Z ustrez
no organizacijo svetov pot
rošnikov je potrebno zagoto
viti neposredni vpliv potroš
nikov na kvaliteto oskrbe 
vendar le na tak način, da 
se sveti potrošnikov organi
zirajo na nivoju občine. KS 
si bo prizadevala, da do
končno steče oskrba z naft
nimi derivati preko PETROL 
servisa, ki bi moral biti zgra
jen v naslednjem obdobju.

Usmeritve na področju
gostinstva
Za razvoj omenjene de

javnosti obstojajo možnosti, 
vendar vseh ugodnosti nis
mo izkoristili (primeren pro
stor dvorana) itd.

Stanovanjska problematika
V naslednjem obdobju bo 

potrebno skupaj s samoup
ravno stanovanjsko skup
nostjo ter delovnimi organi
zacijami TGA, KK in ostali
mi zagotoviti izgradnjo dveh 
blokov s 30 stanovanji in 
adaptirati stanovanjski fond 
v naselju za gradom. Z o- 
menjeno izgradnjo bo delno 
rešen problem stanovanj v 
Kidričevem II., saj je ta sta
novanjski fond najbolj kri
tičen.

Z individualno gradnjo se 
bo nadaljevalo v Njivercah 
v skladu z urbanističnim' na
črtom ter v ostalih krajih 
skladno z urbanističnim re
dom.

Stalno večje število upo
kojencev narekuje gradnjo 
manjših stanovanj in s tem 
pridobitev večjega števila 
večjih stanovanj za potrebe 
mladih družin.

Usmeritve na področju
komunalne infrastrukture
Zagotoviti bo potrebno 

vzdrževanje objektov skupne 
komunalne rabe, to je, zele
nic, parkov, cestne razsvet
ljave, prometne signalizaci
je, peš poti, parkovnih na
sadov v naselju Kidričevo, 
novem naselju Njivercah in 
Kidričevem II. Prav tako pa 
bo potrebno zagotoviti u- 
strezno zimsko službo.

Vodovodno omrežje
Zagotoviti napeljavo vodo

vodnega omrežja v vas Kun
gota ter povezati naselje 
Kidričevo z regionalnim vo
dovodom preko Apač.

Kanalizacija
Povezati industrijsko cono 

v Kidričevem II. z obstoječo 
kanalizacijsko mrežo.

Energetika
Prioritetna naloga je grad

nja centralne kotlovnice 
skupno s samoupravno 
skupnostjo, stanovanjsko 
skupnostjo in TGA.

Izvesti rekonstrukcijo niz
konapetostnega omrežja v 
Kidričevem in Kungoti.

Prometna povezanost In
cestna infrastruktura
V naslednjem srednjeroč

nem obdobju bo potrebno iz
vesti asfaltiranje cest na 
področju KS v skupni dol
žini 19.000 metrov.

Asfaltirati peš poti v skup
ni dolžini 3.000 m, zgraditi 
stavbo na avtobusni postaji 
s prodajnimi prostori v Kid
ričevem in urediti postajali
šče v Kungoti in Njivercah.

Zagotoviti prometno pove
zanost naselja Apače in Str- 
nišče z občinskim sredi
ščem.

PTT omrežje
S predvideno gradnjo po

šte v letu 1980 bodo zago
tovljeni pogoji za razvoj te
lefonije v celotni KS z mož
nostjo zgraditve petih jav
nih govorilnic v KS Kidriče
vo.

Šolstvo
Dejavnost šolstva bo us

merjena predvsem v uredi
tev prehrane za šolarje z 
razširitvijo zmogljivosti ku
hinje in izgradnjo večna
menskega prostora površine 
60 m*.

Otroško varstvo
Vse večje potrebe nare

kujejo razširitev dejavnosti 
otroškega varstva ž  grad
njo jasličnih oddelkov in 
dveh oddelkov za starejše 
skupine.

Socialno skrbstvo
Tovrstno dejavnost bo po

trebno nadaljevati v enakem 
obsegu kot doslej, predvsem 
na področju nudenja laične 
nege ostarelim občanom.

Zdravstvo
Zagotoviti popolnejše 

zdravstveno varstvo otrok in 
šolarjev. Urediti dispanzer
sko službo v popoldanskem 
času, kabinet za fiziotera
pijo in zagotoviti opremo za 
snemanje delovanja srca.

Kultura
Zadovoljevanje kulturnih 

potreb zagotoviti s preno
som enega dela občinskih 
kulturnih srečanj na pod
ročje KS Kidričevo. Spodbu
diti akcijo, da se Kidričevo 
pretvori v odprt razstavni 
prostor plastik Iz aluminija. 
Z delom prosvetnih delav
cev, učencev in občanov 
raziskati, zbrati in arhivirati 
dela Borisa Kidriča. Zago
toviti sredstva za delovanje 
kulturno-prosvetnih društev 
na območju KS.

(Nadaljevanje na 15. strani)
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Smernice razvoja 
KS Kidričevo za 
obdobje 
1981-1985
(Nadaljevanje s 14. strani)

Telesna kultura in rekrea
cija
Zagotoviti množičnost, 

spodbujati rekreacijo ter raz
vijati športne panoge za ka
tere obstajajo pogoji. Za
gotoviti sredstva za kvali
tetno vzdrževanje športnih 
objektov, zgraditi balinišče 
in opremiti rokometno igri
šče z razsvetljavo.

Varstvo okolja in krajine
Načrtovana posodobitev 

tehnološkega procesa v 
TGA bo nedvomno prispeva
la k boljšemu varstvu oko
lja. Razen tega pa bo po
trebno zagotoviti čiščenje 
dimnih plinov v delovni or
ganizaciji. Izdelati bo po
trebno sanacijske načrte za 
ureditev opuščenih gramoz
nic na področju KS.

Na ne bo dvoumljenja: Hu
manizem je človečnost, člo
vekoljubnost, plemenitost. 
(Slovenski pravopis 1962)

Dehumanizacija življenja 
v velikih socialnih anglome- 
racijah je zelo znan in pe
reč socialni problem vseh 
razvitih družb. Znano je na 
primer, da so ljudje v veli
kih mestih, kjer žive, tako 
rekoč drug poleg drugega, 
večji individualisti kot samo
tarji nekje v nenaseljenih 
predelih.

Del takšne odtujenosti, 
egoizma nečimernosti in in
dividualizma se izraža tudi 
v njihovem odnosu do rast
linja in živalstva, skratka do 
naravnega prostora.

Bliža se Novo leto in v 
tem času je najbolj viden 
nečloveški odnos do narave. 
Za novoletne jelke se poseka 
pri nas blizu milijon mladih 
dreves. Res, da niso zašči
tene z zakonom o zaščiti 
rastlin, toda tudi ta številka 
zgovorno pripoveduje o naši 
resnični etiki, o našem pra
vem odnosu do narave.

Posebno skrb posvetiti ur
banizaciji naselij in hortikul
turni ureditvi le teh. Zago
toviti, da se za grad v Rav
nem polju (Kungota) izdela 
sanacijski načrt.

Ljudska obramba in druž
bena sam ozaščita
Posebno skrb posvetiti po- 

družabljanju in vzgoji pre
bivalstva s področja ljudske 
obrambe in družbene samo
zaščite. Organizirati in op
remljati enote civilne zaščite 
in narodne zaščite. Zagoto
viti gradnjo zaklonišč na 
področju KS.

Informiranje
Krepiti sistem informiranja

in izdelati panoje za celot
no KS. Zagotoviti boljše so
delovanje z glasilom TGA 
»Aluminij«.

Predsednik sveta KS 
Miroslav Kovač

Poleg meščana, ki je ta 
odnos že zdavnaj spremenil, 
so se temu še pridružili po
samezni kmetje. Na to opo
zarjajo gozdarji in miličniki, 
ki v okolici večjih mest 
pred novim letom organizi
rajo posebne patrulje, katere 
pazijo na tatove novoletnih 
smrek in jelk. Prav nepri
jetno so prizadeti ko najde
jo kmeta, ki je mimo vseh 
gozdarskih dovoljenj in mi
mo vseh potrebnih čiščenj 
gozda, naložili na tovornjak 
lepe zdrave smreke in jelke. 
Mnogi so se že do tal pri
klonili dinarju. Izgovor, da 
novoletnih jelk ni za kupiti 
in da jih je enostavneje v 
gozdu krasti, je neutemeljen. 
Na vseh tržnicah v večjih 
mestih je pred novim letom 
na prodaj dovolj smrek in 
jelk vseh velikosti. Cena je 
dostopna, od 60 do 200 din. 
Prodajajo jih gozdna gospo
darstva in zasebniki. Vse 
imajo piombo in zraven do
bimo še račun. Tako lahko 
brez strahu pred ljudsko mi
lico in gozdarji nemoteno 
prevažamo novoletne jelke 
na dom. Dvomim, da se bolj 
izplača ukrasti smreko v

gozdu. Koliko časa izgubi
mo, koliko je iskanja in še 
povrhu strahu, da nas ne 
zalotijo, ker nas čaka ob
čutna denarna kazen. Ža
lostni so primeri, da posa
mezniki, ki imajo »visoki 
standard« (hišo, vikend, dra
gi avto) proslavljajo in do
čakajo novo leto ob ukra-

Klepet

deni novoletni jelki. Kje je 
moralna stopnja takšnega 
človeka? Še vedno je zako
reninjeno mnenje posamez
nikov, da vse samo zraste, 
da ni nikakršne škode, če 
poseka več smrek in jih za
vrže, ko ugotovi, da niso do
volj lepe za njega. To delajo 
takšni ljudje, ki k varstvu 
okolja niso nikoli nič pri
spevali ampak od narave 
samo jemali in se spomnijo 
na gozd samo takrat, ko je 
treba kaj ukrasti ali kaj tam 
odložiti (star štedilnik, hla
dilnik in vso drugo ropotijo). 
Ljubiteljem narave, ki tu 
iščejo po napornem delu 
svežega zraka in miru, po
gled na takšno pustošenje 
vsekakor ni všeč. Dogodijo 
se tudi primeri, da zalotim 
šolarje, katere pošljejo star
ši v gozd po novoletne jel
ke. Vsekakor lepi vzgojni 
ukrep staršev. Sigurno jih v 
šoli učijo ljubezni in spošto
vanja do narave.

še  nekaj drobnih nasve
tov za vse tiste, ki bodo ku
pili novoletne jelke. Pri na
kupu moramo paziti, da so 
vse veje enakomerno zrast- 
le In da stojijo pokonci. Ob 
okrasitvi z novoletnimi obes
ki se veje rade obesijo. V 
primeru, da takšne smreke 
ni na razpolago, lahko ku
pimo tudi manj lepe. Na me
stu, kjer manjka veja, izdol
bemo luknjo v deblo in do
damo manjkajočo vejo. Po 
nakupu moramo smreko 
dobro stresti, ker ima na 
sebi iglice in listje starejših 
dreves, tako da smeti ne 
nosimo v sobo. Po nakupu 
drevo takoj postavimo v 
vedro s hladno vodo v hlad
ni prostor, da ostane sve
ža in ne odvrše predčasno

iglic, dodamo majhno stek
leničko glicerina, ki jo ima
jo v vseh lekarnah. Pri po
stavljanju v sobi je najbolj
še, da jo postavimo čim dlje 
od grelnih teles. Najbolje je, 
da jo postavimo ob balkon
ska vrata ali ob okna, ker 
tam piha največ zraka v sta
novanje. V trgovinah so lič

na stojala, celo takšna v 
katera lahko nalijemo svežo 
vodo. Lepši del drevesa po
stavimo tako, da je na vid
nejšem mestu. Ljubitelje hiš
nih živali opozarjam, da 
smreke še iz varnostnih raz
logov privežejo. Mačke, hiš
ni psi kaj hitro prevrnejo 
drevo. Tudi na zavese ne 
smemo pozabiti, da jih od
stranimo pred novoletno jel
ko, da ne bi prišlo ob pri
žiganju sveč do požara. Naj
bolj idealno je, da tisti, ki 
imajo zasebne hiše posadijo 
jelko v veliko posodo iz sa
lonita in jo zakopljejo v bliž
njo okolico hiše. Pred novo
letnimi prazniki izkopljemo 
posodo z jelko vred in jo 
postavimo na zaželjeno me
sto v sobo. Po praznikih pa 
zakopljemo posodo z jelko 
nazaj na prvotno mesto. Se
veda lahko delamo to samo 
nekaj let, dokler se drevo 
preveč ne razraste (velikost 
drevesa, korenine rabijo več 
hrane itd.). Seveda pa nam 
hujši mraz (sneg, zmrznitev 
zemlje) to onemogoči in si 
moramo v tem primeru jelko 
kupiti na trgu.

Po praznikih je naša slaba 
navada, da odvržemo novo
letne jelke kar skozi okno 
še  nekaj mesecev dajejo kaj 
žalostno ogledalo naše brez
brižnosti. Ko smo praznovali 
smo jelko okrasili z vsemi 
mogočimi okraski, a jo nato 
neodgovorno zavrgli.

Svetujem vsem, ki imajo 
peči na trda goriva, da dre
vesa sesekajo in skurijo (pri
jeten vonj). Vsi tisti, ki jim 
ta možnost ni dana naj jih 
odložijo v posode za smeti. 
Malce volje in truda je tre

ba žrtvovati za naše lepše 
urejeno okolje.

Zapomniti si moramo, da 
krivic, ki jih delamo naravi 
ne moremo poravnati z de
narnimi računi. Odnosa člo
veka do divjadi, rib, polja, 
zemlje, narave do soprebi-

valcev v tem čudovitem sve
tu, torej ne bomo uredili z 
zakonom, s kaznimi. Uredili 
ga bomo samo z zavestno, 
načrtno negovano huma
nostjo.

Vsem članom delovne or
ganizacije želim ob novolet
ni jelki prijetno praznovanje, 
srečno in obilo delovnih us
pehov v novem letu.

V. S.

Dopisujte
v

alum inij

Novoletna jelka 
in humanizem
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Nezgode v 
mesecu
novembru 1979

Na delu Na poti Skupaj

TOZD PREDELAVA
ALUMINIJA 2 — 2
TOZD VZDRŽEVANJE 4 1 5
TOZD GLINICA 1 —  1

S K U P A J :  7 1 8

Vzroki:
Stik s skrajnimi temperatu

rami,
udarec predmeta, 
stisnjenje v predmet, 
padec osebe in 
padec predmeta.

TOZD PREDELAVA 
ALUMINIJA 
1.

Ludvik Rodošek, mat. št. 
1854, iz TOZD predelava 
aluminija, se je poškodoval
9. novembra. Pri vlivanju a- 
nodnih polic mu je padel 
segment kokile na sredinec 
desne roke ter mu ga po
škodoval.
2.

Janez Primet, mat. št. 
2030, iz TOZD predelava alu
minija, se je poškodoval 9. 
novembra. Pri vlivanju alu
minija na peči 23 se je po
pekel po zapestju desne 
roke.

TOZD VZDRŽEVANJE
1.

Ivan Pišek, mat. št. 512, 
iz TOZD vzdrževanje — 
strojno vzdrževanje, se je 
poškodoval 2. novembra 
Ponesrečeni je na rekrea
ciji v Poreču igral (organi
zirano) nogomet. Pri igra
nju nogometa sl je poško
doval desno nogo v gležnju.

2.
Andrej Ogrizek, mat. št. 

4515, iz TOZD vzdrževanje
—  strojno vzdrževanje, se 
je poškodoval 12. novembra. 
Pri drobljenju phalne mase 
mu je padel zaboj na za
pestje pri čemer si je po
škodoval palec desne roke. 
Vzrok: neurejeno delovno 
okolje.

3.
Janez Pulko, mat. št. 5069, 

iz TOZD vzdrževanje — 
strojno vzdrževanje, se je 
poškodoval 13. novembra 
Pri čiščenju nalitega alumi
nija iz nosilca anodne mase 
s kladivom in sekačem, mu 
je kos aluminija odletel v 
glavo in mu poškodoval ar
kado nad levim očesom.

4.
Jernej Zelenik, mat. št. 

2123, iz TOZD vzdrževanje
—  strojno vzdrževanje, se je 
poškodoval 12. novembra 
Pri prestavljanju peči za vul- 
kaniziranje gumi trakov v 
skladišču boksita se je peč 
zagozdila nad poprečni no
silec gumi traka 131/13. Ime

novanemu je stisnilo prste 
obeh rok med pečjo in pro
filom. S pomočjo sodelavca, 
kateri je odrinil peč, je po
škodovanec osvobodil prste 
Utrpel je težje poškodbe 
sredinca na levi roki, ter 
sredinca, prstanca in me
zinca na desni roki.

5.
Anton Mohorko, mat. 4546, 

iz TOZD vzdrževanje, se je 
poškodoval 5. novembra 
Pri čiščenju prostora ob dro
bilcu phalne mase je vreča 
mase padla iz skladovnice, 
ter mu poškodovala desno 
nogo.
Vzrok: nepravilno zložene 
vreče.

TOZD GLINICA
1.

Anton Furjan, mat. št. 
2546, iz TOZD glinica, se je 
poškodoval 19. novembra. 
Pri čiščenju spodnjega valjč
nega drobilca v drobilnici se 
je vsula plast boksita po
škodovancu na čistilni drog, 
kateri ga je udaril po nosu. 
Iskal |e prvo pomoč v am
bulanti.

Frančka Zajšek

Disciplinski
ukrepi
1. Vinkler Milan, mat. št. 

4020 z žeblji zabil predal 
za orodje na del. mizi 
Ivana Hvalec, ter 2. 3. 
1979 ob žigosanju karti
ce z nožem zarezal del. 
obleko, izrečen javni o- 
pomin in vrnitev škode,

2. Šuligoj Karel, mat. št. 
4505, dne 28. 2. 1979 ob 
15 uri hotel odnesti iz 
DO železno ploščo z na- 
vojnimi luknjami, izrečen 
javni opomin,

3. Boris Cmrečnjak, mat. št. 
5186 od 3. 8. 1979 neop
ravičeno izostajal z dela. 
izrečen ukrep —  prene
hanje del. razmerja,

4. Branko Jus, mat. št. 
5144 od 17. 8. 1979 neop
ravičeno izostajal z dela 
—  izrečen ukrep —  pre
nehanje del. razmerja.

Dekompozerji

5. Franc Hrnja, mat. št 
4065 od 10. 6. 1979 neop
ravičeno izostajal z dela, 
izrečen ukrep —  prene
hanje del. razmerja,

6. Vlado Kolednik, mat. št
5061 Od 22. 7. 1979 da
lje neopravičeno izosta
jal z dela, izrečen ukrep
—  prenehanje del. raz
merja,

7. Letonja Miroslav, mat 
št. 5030 od 15. 8. 1979 
dalje neopravičeno izo
stajal z dela, izrečen uk
rep —  prenehanje del 
razmerja,

8. Iljevec Janez, mat. št 
4279 od 30. 9. 1978 ne
opravičeno izostajal z 
dela, izrečen ukrep — 
prenehanje del. razmer
ja,

9. Krajnc Janez, mat. št 
2569 15. in 16. 8. 1978 NI 
z dela, 9. 12. 1978 bil 
vinjen na delu, 28. 11. 
1978 izostal neopraviče
no z dela, izrečen ukrep
—  javni opomin,

10. Marko Mihelič, mat št 
4526 od 4. 8. 1979 dalje 
neopravičeno izostajal 2 
dela, izrečen ukrep — 
prenehanje del. razmerja,

11. Marjan Korošec, mat. št 
4591 od 22. 8. 1979 ne
opravičeno izostajal z 
dela, izrečen ukrep — 
prenehanje del. razmer
ja,

12. Bojan Vreže, mat št. 
4918 od 1. 8. 1979 neop
ravičeno izostajal z dela, 
izrečen ukrep —  prene
hanje del. razmerja,

13. Janko Žerak, mat. št. 
5172 od 27. 6. 1979 ne
opravičeno izostajal z

dela, izrečen ukrep —  
prenehanje del. razmer
ja,

14. Martin Lampret, mat. št 
5151 od 21. 8. 1979 ne
opravičeno izostajal z 
dela, izrečen ukrep —  
prenehanje del. razmer
ja

15. Marjan Prešiček, mat. št. 
4483 od 24. 5. 1979 ne
opravičeno izostajal z 
dela, izrečen ukrep —  
prenehanje del. razmer
ja,

16. Arnuš Ludvik, mat št. 
1799 9. 3. 1979 pri odho
du z dela žigosal karti
ce za svoje podrejene 
delavce, izrečen ukrep 
—  javni opomin,

•17. Janko Skledar, mat. št. 
5166 od 12. 9. 1979 ne
opravičeno izostajal z 
dela, izrečen ukrep — 
prenehanje del. razmer
ja,

18. Bogoslov Brankovič, mat. 
Št. 5180 Od 13. 9. 1979 
neopravičeno izostajal z 
dela, izrečen ukrep — 
prenehanje del. razmer
ja,

19. Vlado Ogrizek, mat. št 
4725 od 17. 6. 1979 ne
opravičeno izostajal z 
dela, izrečen ukrep — 
prenehanje del. razmer
ja.

20. Franc Hrovat, mat. št 
3517 6. 4. 1979 prinesel 
v DO trideset steklenic 
piva, izrečen ukrep — 
javni opomin,

21. Bojan Levanič, mat. št.
19. 4., 4. 6. in 5. 6. 1979 
neopravičeno izostajal z 
dela, izrečen ukrep — 
javni opomin,

22. Feliks Milošič, mat. št 
4961 11. 6. 1979 neopra
vičeno izostajal z dela, 
izrečen ukrep —  javni 
opomin,

23. Franc Golob, mat. št. 
2711 17. 10. 1978 NI, 21.
10. 1978 ob 11,15 uri 
brez dovoljenja predpo
stavljenega zapustil del 
mesto ter imel zaradi te
ga 3 ure NI, dne 25. 10. 
1978 se je med delovnim 
časom napil tako, da ni 
mogel opravljati svojega 
dela, izrečen ukrep — 
opomin javni,

24. Marjan Šalamun, mat. št. 
3993 dne 25. 6. 1979 ne
opravičeno izostal z de
la, izrečen ukrep —  jav
ni opomin,

25. Horvat Vladimir, mat. št. 
4699 od 6. 10. 1979 ne
opravičeno izostajanje 
od dela, izrečen ukrep 
—  prenehanje del. raz
merja.

Za tajništvo 
disciplinske komisije 

Š. A.

alum inij ie



ZAHVALE Nikdar več se ne 
sme ponoviti!

če nam spomin seže za nekaj časa nazaj, se bomo 
gotovo spomnili posnetkov na televiziji, ob otvoritvi 
spominskega parka na Kadinjače pri Titovem Užicu. 
S tem spomenikom so se prebivalci tega kraja posku
sili oddolžiti padlim borcem za svobodo. Tudi ob go
zdičku pri S ta ršah  so  postavili borcem  in sodelav
cem osvobodilnega gibanja lep spomenik. Na robu 
gozda je granitna plošča, ki je bila do doslej malo 
vidna. Sedaj pa so  nekaj m etrov vstran  postavili p re
lep spomenik
IZ TEGA LJUDSTVA SMO SE RODILI,
ZA TO DEŽELO SMO SE BORILI,
ZA VAS VNUKI SMO PRELILI SVOJO KRI.

To je napis, ki pove vse. Vso zahvalo ne samo de
setim pripadnikom in borcem, ki so bili ustreljeni 14. 
decembra 1944, ampak vsem tistim, ki so dali živ
ljenje za lepšo bodočnost nove svobodne Jugoslavije, 
katere pa niso uspeli dočakati. Veliko žrtev je bilo, 
da preveč jih je bilo in zato se nikdar več ne sme 
ponoviti to zlo —  VOJNA. Kragujevac, Kozara, Kra 
Ijevo in ostali kraji, ter spominska obeležja nas veno
mer opozarjajo na to.

Danilo Klajnšek

Ob odhodu v pokoj se 
najlepše zahvaljujem za spo
minska darila svojim •sode
lavcem iz splošnega sek
torja in osnovni organizaciji 
sindikata delovne skupnosti 
skupnih služb, katera me 
bodo vedno spominjala na 
dolgoletne sodelavce in de
lovno organizacijo TGA, 
kjer sem delal 25 let.

Ob tej priložnosti želim 
vsem svojim sodelavcem in 
ostalim delavcem TGA 
čimvečjih uspehov pri na
daljnjem delu in razširitvi 
tovarne ter mnogo medse
bojnega razumevanja.

Še enkrat prisrčna hvala!

Anton Frigi
.-m

človek doživi v svojem 
ciklusu življenja več oseb
nih pomembnih doživetij. 
Eno takšnih je tudi odhod 
v zasluženi pokoj, ki ga uži
va vsak po svojih zdravstve
nih in ostalih sposobnostih.

Zapustitev kolektiva, to
varišev s katerimi si delil 
dobro in zlo vrsto let, ni 
tako preprosto.

S stiskom roke, ko odha
jaš, te misel na slovo stisne 
pri srcu. Sam sebi ne mo
reš verjeti, da je čas živ
ljenja tako hitro tekel, da 
je jesen tu, ki je po svoje 
lepa. Vsem skupaj nam bo
do ostali lepi spomini, tudi 
na težko delo ob montaži 
el. peči v hali »A«. Malo nas 
je takšnih, ki smo preživeli 
zdravi in dopolnili 40 let. 
Lepo je ob slovesu nanizal 
težke pogoje dela in dolge 
življenjske poti do upoko
jitve zastopnik vodstva 
TOZD vzdrževanje tov. Vik
tor Hazabent.

Preko časopisa »Aluminij« 
se želim zahvaliti še vsem 
tistim, ki jim pri odhodu ni
sem mogel reči »Srečno« 
in se zahvaliti za darila. 
Prav tako se zahvaljujem 
OO sindikata za spominsko 
darilo, ki me bo spominja
lo na kolektiv.

Vsem skupaj želim obilo 
delovnih uspehov ter sreč
no in veselo Novo leto
1980.

Viktor Berglez 
TOZD vzdrževanje

ZAH VALA
Podpisani Rudi Arnejčič 

se ob odhodu v pokoj isk
reno zahvaljujem mojim so- 
tovarišem in sodelavcem 
TOZD promet za izkazano 
pozornost ter za prelepa po
klona, ki mi bosta ostala v 
trajen spomin na leta, ki

smo jih skupaj preživeli v 
TGA.

Iskreno se zahvaljujem 
tudi tovarišu Urbančiču za 
izrečene besede. Celotnemu 
kolektivu, posebno pa TOZD 
promet, želim v prihodnje 
polno uspeha in napredka.

Rudi Arnejčič

ZA H VA LA
Ob boleči izgubi našega edinega sina

T O N Č IJA  K A R N E Ž E
se iskreno zahvaljujem vsem sodelavcem za vence 
in cvetje ter izraženo sožalje in spremstvo na njegovi 
zadnji poti.

V globoki žalosti —  oče 
ANTON KARNEŽA

ZA H V A LA
Ob tragični smrti našega dragega moža, očeta in 
dedka

FR A N C A  N IG E R LA
upokojenca TGA iz Slovenje vasi 1

se prisrčno zahvaljujemo za denarno pomoč sindi
kalni organizaciji TGA »Boris Kidrič« Kidričevo.

žena in vsi njegovi
Slovenja vas, 29. 10. 1979

Spomenik je za res  veličasten, ko pa bo urejeno še  
okolje, pa bo primerno m esto za različne m anifestacije. 
Foto: Danilo Klajnšek

G ranitna p lošča skoraj ni bila vidna. Foto Danilo 
Klajnšek
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Nagradna križanka
Rešitev nagradne križanke pošljite ali prinesite najkasneja do 8. januarja 
1980 v pisarno sindikata TGA.

Trije izžrebani reševalci bodo prejeli knjižne nagrade.

I NAMEST
NIK DIRE* 
Torta v  

T&A

MESTO
NA

JAPONSKEM KAPOK
p r o u č e -
VALEČ.
OKOLJA

RAÒIWAR
TAUSOVA
PIJACA POLMER

A LEN K A
PINTERIČ VOZIŠČE EN A K

KOŠARKAR
JUSOPLAS-

TIKF

m e s t o
v

INDIJI

POGREBNA
SLOVE3N0J1

ŠTA3ERSKJ 
KRONIK

TSKST V 
l/C&UH
s t a r a
po p e v k a

OSAMLJEN

ČLOVEK
MED

NARODNA
b a n k a

TROLEJBUS/

STARI
vek

LJU6K. 
t .  IMS

VZKLIK
BoleciiJE

NAMIG PREDLOG

ILDELOMIGC 
/SL/C

STAROGRŠKI
FILOZOF

SO&LRSUIK

ČRNOGORSKO
letovišče

■  FILM. IGRAL.
■  GARDNER

SAMOSTAN 
0& „IZVIRU TONA

SLOV. OBHOi- 
S KI KRAJ

NKRODNO 
SlOH

g l e d a l iš č e

PIVNIK 
(domač r m ì

NEMČIJA

PRITOK REKI
TAJO V ŠPK 

NOI___e t ik a

AIERDRNJM 
UČITELJICf?

SUKANEC DEVIZNI

Ko n t in 
g e n t

VRH V
Alpah

PREBIVALKA
EPIKA

kisikova
SPOJINA

$0&LA S 
MI*

6  A3 TA

HIMALAX

KOZA

AN D R EJ

ŠIFRER.

n a sp r o t n o  
OD DDLS

AVE ORNATA 
ZA NAŠICE

in d ijsk i
POLITIK

Če b e l o /
SAM EC

n a k a n aITAL. BRATA 
REŽISERJA

ROKOBORBA 
(sr b . hrv.)

SLEPAR.

n e k d a n j i  
ah . BOKSAR

NEMŠKI
PREDLOG

LUXEMBURG
REDKO PLANET

PAÌAVÀ 

A FIUKl

% m z a p o r e d n i
ČRKI

JASNO
VIDEC »

LITER HETER

ITAL. I6RAL. 
MAGNAMI

domača
ž iv a l

SAMO&LAS-
»IK

ANGL.
FIZIK a m pe r e  gip. eoe

OZIRALNI
ZAIMEK

AVTO-MOTO 
DRUŠTVO

LDKRECIJ
CAR

MESTO
NA

japo n skem

OKAMNELA
SMOLA

TO JE

ITAL. FILM.
IGRALEC
Fr a n c o

j e č a

ŠPANIJA

CERKVENI 
PISEC (OČE 
TXXj HATIKe)

PODATKI,
JEJSTVA

ZAH VALA
P o d p is a n i  J O Ž E  S P E V A N  

iz  T O Z D  p ro m e t  s e  o b  m o 
je m  o d h o d u  v  p r e r a n i p o k o j  
p r e k o  g la s i la  A L U M I N I J  n a j
to p le je  z a h v a lim  v s e m , ki 
s o  s e  u d e le ž il i  s v e č a n o s t i  
o b  m o je m  p r e r a n e m  o d h o d u  
iz  p o d je t ja  z a r a d i b o le z n i.  
N a j le p š a  h v a la  z a  p re je ta  
d a r i la ,  k i m i b o d o  o s t a la  v  
t r a jn e m  s p o m in u  t e r  m e  

v e d n o  s p o m in ja la  n a  č a s e ,  
ki s e m  jih p r e ž iv e l s  t is t i
m i, k i u s tv a r ja jo  v  T G A  v s e  
z a  n a š  o b s to j  in  z a  d r u ž b e 
n o  s k u p n o s t .  V  s p o m in u  b o  
o s t a lo  v s e  k a r  je b ilo  d o 
b ro , p a  tu d i k o  n i š lo  v s e  
v  re d u , s m o  d e lili s k u p a j .  
T o  je  t o v a r iš t v o !

H v a la  v s e m  t is t im , ki 
s t e  p r is p e v a li  z a  d a r i la  v  
T O Z D  p ro m e t  v  T G A ,  p r e d 
v s e m  p a  š e  t o v a r iš u  B o r is u  
U R B A N Č I Č U  z a  p r is r č n e  
b e s e d e  o b  n a š e m  s lo v e s u .  
T u d i v  b o d o č e  ž e lim  m o jim  
s o d e la v c e m  v  T O Z D .  p ro m e t  
m n o g o  d e lo v n ih  u s p e h o v ,  to  
p a  v e lja  s e v e d a  tu d i z a  c e 
lo tn i d e lo v n i k o le k t iv  T G A  
K id r ič e v o .

P r is r č n a  h v a la  š e  e n k r a t  
p r a v  v s e m !

J o ž e  S p e v a n

ZA H VA LA
O d b o r u  z a  k a d r e  v  T O Z D  

v z d r ž e v a n je  s e  n a j le p š e  z a 
h v a lju je m , k e r  m l je  o d o b r il  
s r e d s t v a  z a  n a k u p  s lu š n e g a  
a p a r a t a ,  b r e z  k a t e r e g a  s e  
v e č  n e  b i m o g e l v k lju č it i  
v  n o r m a ln o  ž iv lje n je .

S t a n k o  Š te rn

„Aluminij”
je
tvoje
glasilo!
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•  Franček štefanec •  9

•  Potovanje po petih republikah oSvjetske zveze —  Srednja Azija in Kavkaz, dvoje različnih svetov — 
V tem potopisu ni ničesar izmišljenega in le maloje odvzetega od dejanskih doživetij

Uzbekistanke v značilnih oblačilih

Hodili smo mimo pritličnih 
in preprosto grajenih hišic 
iz blata in lesa. Vmes je bi
lo vse polno pritličnih trgo
vinic. Vse so bile odprte in 
v njih so čemeli za starimi, 
širokimi pulti, zdolgočaseni 
Uzbeki, Tatari . . . .  z zna
čilnimi čepicami na glavah. 
Prodajalke in ostale ženske, 
ki smo jih videvali, pa so 
bile oblečene v preprosto 
krojene, vendar prikupne ob
leke, narejene iz živahno pi
sane tkanine. Takšna obla
čila so nosile tukaj pred ok
tobrsko revolucijo bogate 
ženske. Danes jih lahko no
si vsako dekle ali žena. Vzo
rec na tkanini odraža odsev 
neba na rahlo vzburkani 
vodni gladini. Tako kot moš
ki, nosijo tudi ženske na 
glavah značilne čepice, ki 
pa se odlikujejo po lepšem 
vezenju (vmes so tudi zla- 
tolesketajoči se obročki), za 
podlago pa imajo rdeči pliš.

Levo preko ceste smo 
ugledali čajhano. Bilo je to 
gostišče, kjer se poseda na 
neke vrste pogradih in pije 
čaj, kadi ali je. Pred niz
kim poslopjem so stale iz 
lesa zbite mize, ki so ena
kih velikosti in oblik kot po
stelje, le da tukaj ne upo
rabljajo žimnice ali jogija, 
temveč samo deske. Če je 
družba manjša, je dovolj ena 
taka sedalnomizna priprava, 
če pa je skupina večja, po
tem le ta posede po enkrat 
večjem sedišču. Če je komu 
hladno, ima na voljo tanjšo 
prešito odejo, v katero za
vije svoje spodnje okončine

Pred čajhano so posedali 
starci in srebali čaj. Od gub 
razora ne temne obraze so 
jim krasile sive brade, na 
glavah pa so jim čepeli zvit
ki belega blaga —  neke vr
ste turbani. Bili so to možje, 
ki še držijo stare musliman
ske običaje —  prave stare 
grče, polne ponosa.

Nekoliko naprej od čaj- 
hane sta se v soncu leske
tali medresa in džamija. 
Edinstvena stara poslopja s 
trgom Registanom, so nas 
prevzela zaradi svoje nena
vadne arhitekture. Tam v 
bližini je bila spet množica 
plečatih vojakov, ki so ure
jali okolje.

Hodili smo naprej po pe
ščenih pločnikih. Na levi so 
se gnetli ljudje pred zveriže- 
no pritlično hišico. Skozi ok
na smo videli kabine s tuši. 
Meščani, željni prhe, so se 
počasi pomikali naprej. Ti
sti, ki pa so se vračali iz 
poslopja, lepo oprani, so sl 
privoščili čašo mleka. Pro
dajala ga je ženica, ki je 
čepela na prašnih tleh pred 
poslopjem. Okoli nje so sta
le posode z mlekom, nič kaj 
vabljive zunanjosti.

Hodili smo med množico 
zagorelih prebivalcev Samar
kanda, med vitkimi in do
padljivimi ljudmi. Gledali

smo njih, oni nas. Ustavimo 
se pred prodajalno kruha. 
Kar pred nami so ga pekli, 
v preprostih nizkih pečicah. 
To ni bil kruh, kot smo ga 
navajeni v našem vsakda
njiku. Bile so »lepinje«, kot 
jih dobite tudi na našem 
jugu. Lepinje so postale od
slej tudi za nas naš vsakda
nji kruh. To so neke vrste 
manjše okrogle kruhove po
gače.

Zrak je bil nasičen z dvo
umnimi vonjavami. Kaj ne bi 
saj se je tu prodajalo vse, 
kar človek potrebuje. Skoraj 
vsaka hiša je bila neke vr
ste trgovina.

Posebnega ogledovanja in 
stiskanja naših nosnic, so 
bile deležne mesnice. Meso 
je viselo kar pred prodajal
nami. Razdajalo se je raz
beljenim sončnim žarkom. 
Okoli njega so plesale svoj 
kulinarični ples številne ose. 
Muh je bilo vmes za čudo 
zelo malo.

Oče Smrekar, ki je z nami 
taval naokoli, je bil čedalje 
bolj bledih lic. Z njegovim 
želodcem je bilo vedno slab
še. Žena Ida ga je marljivo 
oskrbovala s tableti.

Potne srage so se mi po
javile na čelu. Žejen sem 
bil. Ustavili smo se pred 
prodajalcem sladoleda. Že
lja po osvežitvi, je mene in 
ostale v trenutku minila. Mo
žakar je sedel na tleh. Oko
li posode z osvežilno meša
nico so bili koščki ledu. Po
dobni so bili ledu na na
ših pločnikih, ko pride do 
odjuge.

Samarkandski prebivalci 
so navajeni na povsem dru
gačen način življenja kot mi. 
In še zdravi so povrhu. Naš 
doktor iz Zagreba pa nam 
je že v letalu pravil: »Vse 
vas bo začelo zvijati po čre
vesju, razen tiste, ki so mor
da imuni proti številnim bak
terijam, ki se bohotno raz
množujejo v teh vročih kra
jih . . .  «

Med tistimi, ki smo se po
dali na turistična odkrivanja 
na svojo roko, sta bili tudi 
Tanja in Liljana. Tanja je s 
svojimi dolgimi piovimi lasmi 
kar omamljala črnooke Uz
beke, Tatare, Karakalpace ... 
Liljana ji je zavidala in je 
slovesno izjavila, da bo od
romala na prihodnje podob
no popotovanje tudi ona z 
zlatorumenimi kodri na gla
vi.

Tanja je zbiralka plaka
tov in vse nas je zvabila v 
trgovinico, kjer so prodajali 
take reči. Trgovina je bila 
založena s plakati, ki so 
opevali delo, Lenina, socia
lizem, znanje. Vmes je Tanja 
našla še lepak, ki je pred
stavljal zmago komunizma 
nad religijo. Komunizem je 
predstavljal lep mladenič, ki 
je hodil po nenavadno grdi 
spaki, po religiji. »In prav 
to bo najbolj zanimivo za

mojo zbirko,« je svečano 
izjavila Tanja. Prodajalka pa 
jo je vljudno opozorila, da 
ji lahko proda le celotno se
rijo, to pa je 20 enakih pla
katov skupaj. Tako je ta na
kup splaval po vodi.

NA BAZARJU

Med trgovinicami so reke 
ljudi. Vedno več jih je in vr
tinec nas potegne s seboj. 
In prav je tako. Prispemo 
na bazar, na orientalsko trž
nico, kjer se še bolj trgu
je —  na tleh, v prodajalni- 
cah v zveriženih poslopjih. 
Povsod so kupi lubenic, 
grozdja, kupcev, radovedne
žev, prikupnih temnih ljudi 
in vmes so redki blondinci 
—• Rusi, Jugoslovani, Ame
ričani, Bolgari . . .

Vodič Sveto nam je pra
vil, da si je vredno ogle
dati ta bazar. Prav je imel. 
Videli smo pisano oblečene 
domačine, ki so prišli iz 
okoliških krajev, da bi pro
dali pridelek ali da bi si na
kupili vse kar jim je potreb
no za dom.

Ozračje je nasičeno z vo
njavami. Gostota vonjav je 
vse močnejša in znajdemo 
se pred čajhano. V velikem 
kotlu klokota vrelo olje in 
v njem se cvre množica rib. 
Po pogradih poležavajo Uz
beki, jedo ribe, pijejo čaj, 
grizejo lepinje in kadijo. Gle
daš, kot bi sanjal.

Zanimivi prizori. Ima te, 
da bi se zrinil na pograd v 
čajhani in bi prigriznil ocvr
te ribe, toda v zraku so vo
njave, nenavadne in žene te 
proč in porečeš: »Nenavad
no . . .  « in zmajaš z glavo. 
Da, prav tako sem storil in 
zagledal me je Uzbek, ki je 
v čajhano pripeljal lepinje. 
Zagledal sem njegove bele 
sikajoče zobe, kot da je re
kel: »Izgini od tod, kaj iščeš 
tukaj, če ti naše navade ni
so povšeči . . .  «

In šel sem tiho naprej, mi
mo branjevcev, skozi pisano 
množico in sem si mislil: 
»Kaj se le čudim, nekaj po
dobnega je tudi pri nas na 
jugu . . .  Vsak narod ima 
svoje navade.«

V trgovinici na bazarju 
sem si kupil uzbeško čepi
co. Za spomin na te ponos
ne ijudil

ASTRONOMSKI
OBSERVATORIJ
ULUKBEGA

Ob kosilu v hotelu »Sa
markand«, smo se delali 
važne. Na dolgo in široko 
smo pripovedovali o našem 
potepanju po mestu in že 
smo vsi skupaj sedeli v av
tobusu, ki nas je popeljal 
po skoraj isti poti, kot smo 
mi prej hodili. Napotili smo 
se na ogled Ulukbegovega 
observatorija.

V avtobusu je bilo zatoh
lo. Znoj nam je tekel po te
lesih in željno smo čakali 
na postanek. Nekoliko izven 
mesta je grič s spomenikom 
Uiukbega in z muzejem na 
vrhu. Povsod puščoba. Suha 
trava, kamenje, puščavski 
pesek. Vmes tu in tam buj
na drevesa, vrtnice in ob 
poteh tu in tam betonski 
stebri iz katerih teče voda, 
da se popotnik odžeja.

Smo v poslopju muzeja 
vrh griča. Mi in polno dru
gih turistov. Dobili smo pri
kupno vodičko, ki je pričela 
svojo monotono pripoved. 
Pa ti zastoka ena od naših 
tovarišic, da ji je slabo. Od- 
deljemo jo ven in potem še 
drugo . . .  Vroče je, dušeče 
vroče, a zgodovina je vse
eno zanimiva in poslušamo 
vodičko, katere usta se pre
mikajo, kot bi že ničkoiiko- 
krat odmolila ta očenaš . . .

Ulukbeg Muhammed Ta- 
ragaj, katerega pstanke ob

servatorija smo si ogledali, 
je živel med leti 1394 do 
1449. Ta tatarski sultan je 
vladal samarkandskemu ob
močju le dve leti. Bolj kot 
vladarski posli so ga omam
ljale skrivnostne zvezde na 
jasnem samarkandskem ne
bu. Dal je zgraditi observa
torij, kjer so sestavljali nove 
astronomske tablice. To je 
bilo poslednje veliko delo is
lamske astronomije.

Ulukbeg je bil sultan ce
lotne velike timuridske dr
žave v Turkestanu in Perziji 
in se je moral vedno boriti 
z zunanjimi in notranjimi so
vražniki. Lasten sin Abdul 
Latita se mu je postavil po 
robu. Astronom, katerega 
velikih dejanj takratno ljud
stvo ni razumelo, je bil izg
nan iz Samarkanda. Kakih 
štirideset kilometrov iz me
sta je bil ubit, njegov ob
servatorij pa so podivjani 
muslimani razdejali.

Samarkandski observato
rij je bil kopija enakega po
slopja, ki je stal v Avgani- 
stanu. Ljudstvo, ki ni razu
melo svojega »čudnega« vla
darja, je uničilo skorajda 
vse. Minilo je 459 let, ko so 
arheologi leta 1908 odkrili 
ostanke observatorija. Bil je 
to del velikega sekstanta 
(šestina kroga), ki je služil 
za pomikanje naprave, ki je 
bila potrebna za opazovanje 
ozvezdij. Najdena naprava 
je bila vzidana globoko v 
zemlji.

ALEJA MAVZOLEJEV 
ŠAHI ZINDA

Vodička Nina je rekla: 
»Čas je, da se vsedemo v 
avtobus in se odpeljemo na 
ogled aleje mavzolejev Šahi 
Zinda«. Moskovski vodič 
Kostjo je to prevedel v sr
bohrvaščino, beograjski vo
dič Sveto pa nam je poka
zal senco, kjer je bil par
kiran avtobus.

Imelo me je, da bi se vse- 
del pod košato drevo in bi 
tukaj pričakal prijetno hla
den večer in potem bi saj 
njal o .zvezdah kot nekoč 
modri Ulukbeg. Pa kaj, ko 
ni bilo niti časa za daljše 
premišljevanje. Hiteli smo 
proti veliki pločevinasti škat- 
Iji na štirih kolesih in spo
toma smo se odžejali z vodo 
iz samarkandskega vodovo
da, ki je bila bolj topla kot 
hladna. Nič ne de, bila je 
pravi biser tega razbeljene
ga dne.

Za nami so drobile ame
riške starke in glas njihove 
prevajalke je donel v zve
neči angleščini. Vsak kamen 
jim je pokazala in ženice so 
si zapisovale in fotografirale 
ter spraševale . . .

(Dalje prihodnjič)
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Po severni 
Italiji in 
Gorenjski

Popotni vtisi z 2-dnevnega 
sindikalnega izleta, ki ga ie 
za člane sindikata DS skup
ne službe organizirala os
novna organizacija sindika
ta.

Samo 44 se nas je odlo
čilo, da neparni vikend —
20. in 21. oktober 1979 — 
preživimo na sindikalnem iz
letu po severni Italiji in Go
renjski. Za en avtobus nas 
je bilo. Malo smo se bali, 
da nam jo bo zagodlo vre
me, pa sta bila oba dneva 
lepa, topla, sončna, da si 
lepših ni moč želeti.

Pa lepo po vrsti, kot je 
v navadi: prvi dan —  odhod 
ob 5. uri iz Ptuja, ob 5.15 
iz Kidričevega. Za nekatere 
je bilo prezgodaj. Malo smo 
jih čakali, ko jih pa nismo 
dočakali, smo jih, zaspance 
vrgli iz postelje. Zgodi se 
pač! Nato vožnjo do Sloven
ske Bistrice, tam pa na av
to cesto. Počasi se prebu
jamo. Čisto pa smo bili bud
ni, ko je nenadoma pri zad
njem kolesu počilo in se 
pokadilo. Ja, guma nam je 
počila. Skušali smo jo po
praviti, vsi smo bili voljni 
pomagati —■ z lastnimi roka
mi, z nasveti, pa ni šlo. Šo
fer Jože od Komunalnega 
podjetja v Ptuju, je modro 
odločil, da je najbolje, če se 
zapeljemo do Celja, tam pa 
pri Celjskem »Izietmku« po
prosimo za pomoč. Tako 
smo tudi storili. Celjani so 
nam prijazno zamenjali ko
lo. Malo smo si nabrali za
mude, še malo pa nas je 
ovirala kolona trimašev na 
kolesih skozi Savinjsko doli
no, da smo bili že kar ne
strpni, kdaj bomo prišli na 
cilj. Naš cilj je bil prvega 
dne postanek v Gorici, na
to pa pot po severni Italiji. 
Pa nismo nič zamudili. Za 
obisk trgovin v Gorici je 
bilo res bolj malo časa, za
to pa je bila pot do Trbiža, 
kjer smo zopet malo naku
povali, pravo doživetje. Je 
senski popoldan, topel in 
razkošen v svojih barvah, v 
ozadju pa gore —  neme. 
strme in veličastne —  res 
prelepo. Preko prehoda Ra
teče smo se vrnili v Slove
nijo.

Škoda, da je jeseni dan 
tako kratek. Bled, kjer smo 
večerjali in prenočili, nas je 
pričakal v temi.

Za drugi dan nismo imeli 
natančno določenega cilja. 
Pri večerji smo se dogovo
rili za urnik: do 10. ure og
led Bleda, tega bisera Go
renjske, nato vožnja čez Po
kljuko do Bohinjskega jeze
ra, ogled slapa Savice, ko
silo, nato pa vožnja do Pre

šernove rojstne hiše v Vrbi, 
nekje proti domu še večerja.

Tako smo tudi storili. Zbu
dili smo se v sončnem jut
ru. Malo je bilo sveže, za 
sprehod ob Blejskem jezeru 
pa kar primerno. Kakšna je 
jesen na Bledu? Enkratna 
je, kot je enkraten na Ble
du vsak letni čas. Pa vož
nja čez Pokljuko? Čudovita! 
Kar podaljšali bi naš izlet in 
ostali vsaj nekaj dni v ne
okrnjeni naravi, daleč proč 
od hrupa vsakodnevnih skr
bi. Bohinj? Deviški! Kar pes
nik postane človek! Ne tak
šen, kot je bil velikan poe
zije Prešeren, katerega rojst
no hišo smo si ogledali, tak
šen majhen, za domačo ra
bo pa že.

Skoraj osemsto kilometrov 
smo prevozili v dveh dneh. 
Morda je bilo za koga malo 
naporno, razpoloženja pa 
nam ni kvarilo. Ko smo se 
v nedeljo zvečer razhajali, 
rahlo utrujeni, pa vendar za
dovoljni, bi se bili najraje 
kar dogovorili za naslednji 
izlet prihodnje leto. Šli bo
mo, mar ne? Kam? Dogovo
rili se bomo!

Podbreznik

Srečno
mo
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Tekmovanje v streljanju z zračno puško v počastitev tovarniškega praznika. 
Foto: Srečkovič

Tek na 60 m. Foto: Srečkovič

Odpadni aluminij
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Izdaja delavski svet Tovarne glinice in aluminija »Boris Kidrič« Kidričevo —  Uredniški odbor sestavljalo: Viktor Markovič —  predsednik. 
Vera Peklar —  odgovorna urednica, Srdan Mohorič, Dlordje Panzalovič, Viktorija Petauer, Stane Medik —  Fotografije: Stojan Kerbler. dipl. 
■n9- —  Tehnični urednik FrančeK štefanec —  Tisk: ZGEP »Pomurski tisk«, TOZD tiskarna, Murska Sobota —  člani kolektiva In upokojenci 
dobivajo list brezplačno —  Rokopisov in slik ne vračamo.
Oproščeno temeljnega prometnega davka po mnen|u Sekretariata za informacije pri IS SR Slovenije št. 421-1/72 z dne 24. oktobra 1975.


